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80 let naší
kopané

Zimní škola
v přírodě

Sběrný dvůr
odpadů

Oslava
MDŽ 2014

Orel
v roce 2013

Usměvavé jaro všem spoluobčanům přeje
Zastupitelstvo obce Šardice a redakční rada.

Kdo chce znát, jak kytky voní,
ten se musí předklonit.
Kdo se jaru nepokloní,
bude z něho škarohlíd.
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Vážení spoluobčané,

Slovo starostky

Blažena Galiová

jemně vše dobré a nenechávejme
se strhávat ke zbytečným šarvát−
kám.

Dovolte, abych využila této příle−
žitosti a poděkovala všem spoluob−
čanům za jarní úklid před svými
domy a za údržbu veřejných pro−
stranství. Taktéž děkuji za Váš zá−
jem o dění v obci, ráda si poslechnu
vaše připomínky a náměty.

Dne 16. dubna jsme vzpomněli
69. výročí osvobození naší obce so−
větskými vojáky. Při této příležitosti
byly položeny věnce k pomníkům
padlých ve 2. světové válce, ale také
k pomníkům padlých v 1. světové
válce. V dalším vydání zpravodaje si
připomeneme smutné výročí, a to
100 let od zahájení 1. světové války
(28. 7. 1914).

Při této příležitosti si vždycky
vzpomenu na vyprávění pamětníků,
kteří zažili obě dvě světové války,
představím si válečné utrpení vo−
jáků i civilistů, zbytečně prolitou krev
mnoha nevinných lidí, kterým se
určitě nechtělo umírat daleko od
svého domova.

Současné dění na Ukrajině a na
Krymu nebudu komentovat, já osob−
ně věřím v moudrost všech součas−
ných státníků a to, že vzniklý vojen−
ský konflikt se budou snažit vyřešit
diplomatickou cestou bez krveprolití
obyčejných lidí. Ti vždy na každý
válečný konflikt doplatili nejvíce.

 Dovolte, abych Vám popřála
krásné a ničím nerušené prožití veli−
konočních svátků a bez nadsázky –
mír na celém světě!

jaro začalo v letošním roce skoro
o měsíc dříve, sluníčko vytáhlo na
povrch všechny rostlinky, všichni se
radujeme z nádherného počasí. Le−
tošní teplá zima byla skoro beze sně−
hu, což potěšilo naše silničáře,
avšak naše zemědělce již nyní trápí
nedostatek vláhy na polích.

Děti se těší na příchod velikonoč−
ních svátků. Velikonoce jsou svým
původem svátkem jara. Židé ale dali
svátku jara zcela nový význam svát−
kem Paschy. Křesťané pak rozpo−
znali v tajemství Velikonoc oprav−
dové jaro: život je silnější než smrt.
Od počátků církve byly Velikonoce
hlavním a ústředním svátkem církev−
ního roku.

Oslavme tyto nádherné svátky
společně v radosti, přejme si vzá−

Blažena Galiová, starostka obce

Vážení spoluobčané, pravidelně
čtyřikrát ročně během volebního ob−
dobí 2010−2014 jsem Vás na tomto
místě obecního zpravodaje informo−
vala o zamýšlených, prováděných či
uskutečněných akcích a dění v naší
obci. Informovala jsem Vás o vyho−
tovování projektů, o tom, že byly
podány různé žádosti o dotace
a o tom, jaké máme problémy s je−
jich vyřizováním. Rok 2014 přinesl
kýžený výsledek a první investice,
která byla pořízena z dotace –
sběrný dvůr odpadů – byla zkolau−
dována a předána do užívání. V ur−
čeném termínu jsme také stihli vy−
čerpat a proúčtovat dotaci na 2 nové
byty v domě č.p. 51 na Zapletalo−
vém. V současné době vyřizujeme
kolaudaci fasády a zateplení bu−
dovy ZŠ T.G.M. č.p. 521 a kolau−
daci vybudované cyklostezky Šar−
dice – Hovorany. Probíhají práce na
zateplení budovy MŠ. Zde jsme
s ohledem na termín dokončení akce
nemohli čekat na podpis smlouvy
o dotaci se SFŽP. V těchto dnech
nám byla konečně smlouva ze SFŽP
doručena, následně projednána

a schválena radou obce a odeslána
zpět do Prahy, což nám otevře mož−
nost proplácení faktur z fondu život−
ního prostředí.

Bylo dokončeno výběrové řízení
na akci Biocentrum a biokoridor
U Dukle s tím, že vítězná firma za−
hájí práce na podzim 2014.

Jediná věc, kterou řešíme se
SFŽP v Praze, je akce Protipovod−
ňového opatření – tzv. Nádrž Mla−
tevňa. Věřím, že se nám podaří
v nejkratší době vše vyřešit a stavba
bude co nejdříve zahájena. Vybraná
firma SKR Stav s.r.o. Brno čeká na
předání staveniště.

V měsíci dubnu bude dokončeno
vyhotovení prováděcí a zadávací
dokumentace na akci Revitalizace
centra obce. Zde čekáme na za−
slání nové smlouvy o poskytnutí do−
tace, protože chybou úředníka bylo
ve smlouvě uvedeno datum ukon−
čení stavby 30. 4. 2014!, což jsme
nemohli samozřejmě dodržet − za je−
den měsíc se nedá taková stavba za−
hájit, natož dokončit!

Tímto jsme splnili veškeré stano−
vené cíle a úkoly. Postupně jsme

uhradili závazky minulých let (za
stavbu hasičské zbrojnice a budo−
vání kanalizace v obci) a zahajovali
jsme naplánované investiční akce
schválené zastupitelstvem obce.
Museli jsme řešit možnosti našeho
rozpočtu, časového omezení proplá−
cení dotací koncem a začátkem roku,
což bylo podmíněno nutnosti zatížit
rozpočet naší obce úvěrem.

Byla jsem sama překvapena zjiš−
těním, že se nám podařilo jenom
v roce 2013 získat dotační pro−
středky ve výši 20 993 226,11 Kč,
což považuji za velký úspěch. Skrývá
se zatím velký kus práce, i když tato
práce byla v některých případech
i na úkor vyřizování běžných agend
úřadu.

Nyní už víme, co nás čeká neje−
nom v případě vyřizování dotací, ale
i při obíhání úřadů a dotčených or−
gánů. Před třemi roky jsme stáli na
startu úplně od začátku a neměli
jsme vůbec žádné zkušenosti a hlav−
ně nám chyběly informace.

V době psaní tohoto článku probí−
hají dokončovací práce na stavbě
obecní knihovny na staré škole.

K aktuálnímu dění v naší obci
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Moc děkuji naší knihovnici Marii Ol−
šerové za její přístup a za vynalo−
žený čas, který věnuje zprovoznění
knihovny. Tuto přestavbu financu−
jeme z rozpočtu obce bez čerpání
dotací. Věřím, že se nám podaří zís−
kat finanční prostředky z prodeje
obecní budovy č.p. 613, z obecních
bytů v domě č.p. 470 a z domu č.p.
366 a tím se nám podaří vytvořit
v rozpočtu naší obce finanční re−
zervu pro další období.

Další dotací, u které čekáme na
proplacení z loňského roku, je do−
tace na vybavení prostor Rezidence
a Loyderova sklepu. Teprve v tomto
týdnu proběhla kontrola ze SZIF
Brno, kterým se prostory rezidence
a Loyderova sklepu velmi líbily.

 V závěru roku se nám navíc po−
dařilo podat celou řadu žádostí na
různé dotační tituly, které byly vy−
psány a na které byly zpracovány
projekty (zateplení budovy obecního
úřadu a staré školy, auto na svoz
odpadů, ozelenění polní cesty a vy−
budování biokoridoru). Dále bylo
požádáno i o dotace v rámci dotač−
ního programu Jihomoravského
kraje a AOKP. Již nyní se k nám
dostávají první informace, že nám
byly některé tyto dotace přiděleny.
Jedná se sice o menší finanční část−
ky, ale například myšlenku na zří−
zení dětského koutku v obecní
knihovně (tzv. Family Pointu) pova−
žuji za krásný počin pro všechny

Přehled čerpání dotací v roce 2013
Přijaté dotace v roce 2013
Úřad práce ..................................................................  1 261 134,00 Kč
Hasičské vozidlo ............................................................  400 000,00 Kč
    (dotace z roku 2012)
Sběrný dvůr odpadů ........................................................ 270 000,00 Kč
    (dotace z roku 2012)
Volby − prezident ..............................................................  85 936,00 Kč
SZIF − sběrný dvůr odpadů ............................................  300 786,14 Kč
SZIF − ZŠ zateplení a vým.oken.....................................  192 404,65 Kč
Fondy EU − sběrný dvůr odpadů .................................  5 113 364,54 Kč
Fondy EU − ZŠ zateplení a vým.oken .........................  3 270 879,05 Kč
KÚ JMK hospodaření v lesích ..........................................  49 600,00 Kč
MMR − přestavba knihovny na 2bj ..............................  1 100 000,00 Kč
MMR − dovybavení dětského hřiště ...............................  193 300,00 Kč
SFDI − Cyklostezka Šardice Hovorany .......................  5 932 000,00 Kč
Obec Hovorany −Cyklostezka Šardice − Hovorany ........  862 031,73 Kč
JMK − Cyklostezka Šardice − Hovorany ......................  1 634 460,00 Kč
JMK − akceschopnost hasičů ...........................................  79 000,00 Kč
MŽP − Péče o krajinu .........................................................  5 250,00 Kč
JMK − hospodaření v lesích ............................................  193 080,00 Kč
Nadace Partnerství ..........................................................  50 000,00 Kč

celkem .....................................................................  20 993 226,11 Kč

vyhlášení Mezinárodního roku rodi−
ny, který iniciovala Organizace spo−
jených národů, a který připadá na
den 15. května.

Na závěr mně dovolte, abych
Vám popřála, ať nadcházející
velikonoční svátky prožijete
v radosti, štěstí a zdraví
se svými blízkými!

maminky s malými dětmi. Jedná se
o bezbariérové místo, které je vyba−
veno přebalovacím pultem, křeslem
pro kojení, mikrovlnnou troubou i ve−
řejným internetem. Pro děti budou na
Family Pointu připraveny hračky,
knihy nebo pastelky a další různé za−
jímavosti.

Těmito aktivitami se připojí naše
obec k oslavám výročí dvaceti let od

Z jednání orgánů obce

Rada obce a Zastupitelstvo obce
Šardice zasedalo v průběhu období
od 11. prosince 2013 do 10. února
2014 v níže uvedených dnech.
Schválily, vzaly na vědomí a uložily
mimo jiné:

Zasedání rady číslo 77
dne 11. 12. 2013

Rada obce Šardice po projednání
souladu s § 102 odst. 3 zákona
č. 128/2000 Sb., o obcích, ve zně−
ní pozdějších předpisů, rozhodla o:
uzavření smlouvy č. 731/2013
o poskytnutí finančních pro−

středků na realizaci projektu Cyk−
lostezka Šardice – Hovorany evi−
dovaného pod ISPROFOND
5628510065 a rozhodla o přijetí
této dotace; rada obce pověřuje
starostku obce podpisem této
smlouvy
uzavření smlouvy o poskytnutí
dotace z rozpočtu Jihomorav−
ského kraje (JMK) v rámci roz−
počtu dotačního programu Pod−
pora rozvoje cyklistiky a cyklistické
dopravy v Jihomoravském kraji
v roce 2013 č. 022863/13/ORR
o poskytnutí finančních pro−

Ing. Oldřich Nedůchal, místostarosta obce

Zpráva o činnosti rady
a zastupitelstva obce

středků na realizaci projektu Cyk−
lostezka Šardice − Hovorany,
který je registrován pod registrač−
ním č. ISPROFOND 5628510065,
a rozhodla o přijetí této dotace;
rada obce pověřuje starostku
obce podpisem této smlouvy
prodloužení čerpání úvěru obce
Šardice do měsíce září 2014
s odložení splátek do října 2014;
úvěr byl poskytnut na tři inves−
tiční akce − jedna akce byla ukon−
čena v roce 2013 a zbývající dvě
akce (MŠ Šardice – zateplení
a výměna oken a Protipovodňové
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opatření I. etapa) byly zahájeny
v prosinci 2013 s termínem ukon−
čení v roce 2014

Zasedání rady číslo 78
dne 19. 12. 2013

Rada obce Šardice po projednání
v souladu s § 102 odst. 3 zákona
č. 128/2000 Sb., o obcích ve znění
pozdějších předpisů, rozhodla o:
uzavření smlouvy č. 22796/13/
OKH o poskytnutí dotace z roz−
počtu JMK ve výši 79 000 Kč –
výdaje na zabezpečení akce−
schopnosti jednotky SDH obce na
rok 2013 − navýšení a rozhodla
o přijetí této dotace; rada obce po−
věřuje starostku uzavřením
smlouvy č. 21997/13/OKH o po−
skytnutí účelové neinvestiční fi−
nanční podpory z rozpočtu Jihomo−
ravského kraje ve výši 50 000 Kč –
na výstroj a výzbroj jednotky SDH
obce Šardice − a rozhodla o přijetí
této dotace; rada obce pověřuje
starostku obce podpisem této
smlouvy
uzavření smlouvy č.22423/13/
OKH o poskytnutí neinvestiční fi−
nanční dotace na výdaje na za−
bezpečení akceschopnosti jed−
notky SDH obce na rok 2013 ve
výši 900 Kč z rozpočtu JMK a roz−
hodla o přijetí této dotace; rada
obce pověřuje starostku obce
podpisem této smlouvy

Zasedání rady číslo 79
dne 30. 12. 2013
Rada obce schválila:

smlouvu o právu provést stavbu
na pozemku p.č. 328/1 v k.ú. Šar−
dice, jehož vlastníkem je Obec
Šardice; žadatel − stavebník pan
Xxx − provede bezúplatně stavbu
přípojky vody, kanalizace, plynu,
elektro, rozebíratelné příjezdové
a přístupové plochy k novostavbě
RD na pozemku p.č. 328/12 v k.ú.
Šardice

Zasedání rady číslo 80
dne 8. 1. 2014
Rada obce schválila:

pronájem pozemků p.č. 7797
a 7798 v k.ú. Šardice na dobu ur−
čitou po dobu 20 let za účelem vý−
sadby ovocných stromků za cenu
1 678 Kč/ha; v případě, že poze−
mek nebude využíván k účelu náj−
mu, obec Šardice může okamžitě
odstoupit od smlouvy; záměr byl
zveřejněn v souladu se zákonem

pronájem pozemku p.č. 7045
v k.ú. Šardice na dobu určitou
po dobu 20 let za účelem vý−
sadby ovocných stromků za cenu
1 678 Kč/ha; v případě, že poze−
mek nebude využíván k účelu ná−
jmu, obec Šardice může okam−
žitě odstoupit od smlouvy; záměr
byl zveřejněn v souladu se záko−
nem
pronájem pozemků p.č. 7270,
7271, 7272 a 7287 v k.ú. Šar−
dice na dobu neurčitou za cenu
1 678 Kč/ha s výpovědní lhůtou
šest měsíců
smlouvu o výpůjčce s Ing. Petrem
Cikrlem, Ph.D. na vypůjčené před−
měty na Rezidenci a ukládá dopl−
nit panu Pavlu Foltýnovi seznam
zapůjčených předmětů
zřízení Family Point v prostorách
budoucí knihovny v č.p. 5
podání žádosti na Úřad práce ve
věci zaměstnání 10 spoluobčanů
na VPP v roce 2014

Rada obce vzala na vědomí:
odstoupení Svatoslava Valdy
z funkce předsedy a člena kul−
turní komise − rada obce mu dě−
kuje za práci v kulturní komisi pro
naši obec a jmenuje do funkce
předsedy kulturní komise pana
Petra Lhotu, Šardice 50, rada obce
také jmenuje novou členku kul−
turní komise, slečnu Veroniku Pří−
kazkou, Šardice
protokol o předání a převzetí
dokončeného díla Přestavba
knihovny na 2 b.j. v domě č.p. 51
zápis o odevzdání a převzetí do−
končených staveb a jejich ucele−
ných částí ZŠ Šardice − zateplení
a výměna oken
přípravu na nové dotační období
2014 − 2020
dodávku Bio nádob od firmy
EKOR − obec obdržela od firmy
672 ks Bio popelnic; ukládá sl.
Pavlíně Mertové provést evidenci
všech dodaných bio popelnic −
naskenování všech smluv
dotační program Podpory obnovy
a rozvoje venkova − zásady pod−
programu pro poskytování dotací
v roce 2014

Zasedání rady číslo 82
dne 29. 1. 2014
Rada obce schválila:

hostování lunaparku pana Zdenka
Pavlíčka, Brno, v době konání
šardických hodů

zapracování změn do návrhu
územního plánu Obce Šardice za−
slaného FK Šardice (bude před−
loženo projektantovi územního
plánu)
cenovou nabídku na zpracování
projektů Ing. Petera Štefančíka
na akce:

projekt cesty kolem hřiště
s umělým povrchem
propojka Nivky − Draha
přechody v obci
studie návrhu řešení komuni−
kace před ZŠ T.G. Masaryka
silnice ve Žlíbku

cenovou nabídku na veškeré be−
tony a cementové malty pro rok
2014 od firmy TBG Betonmix a.s.
dotační program Dotace na zpra−
cování územních plánů

Rada obce vzala na vědomí:
vyjádření stavebního odboru MěÚ
Kyjov ve věci Ozelenění polní
cesty C1 v k.ú. Šardice
místní úpravy silničního provozu
v obci a ukládá oslovit firmu Tra−
sig k výrobě uvedených doprav−
ních značek a úchytů na dopravní
značení na ukazatelích směru
(jedná se o umístění značek v obci
Hovorany a Svatobořice – Mistřín,
směrovky k Rezidenci)
zprávu o vyhodnocení nástupu
hladin vody ve zvodněných kolek−
torech kyjovské sloje zaslanou fir−
mou DIAMO, s.p., Dolní Rožínka
navržené zpevnění plochy hřiště
na petanque v Šardicích – vedle
fotbalového hřiště s umělou trav−
natou plochou

Ostatní:
zemědělská komise provedla
místní šetření a konstatovala, že
nic nebrání v užívání polní cesty
k pozemkům p.č. 6362 a 6511 −
na uvedené pozemky může žada−
telka kdykoliv přijet

Zasedání rady číslo 82
dne 29. 1. 2014
Rada obce schválila:

na základě výběrového řízení
a jednání výběrové komise na po−
zici uklizečky paní Janu Polínko−
vou, Šardice č. p. 251, s nástupem
od 3. února 2014 na dobu jednoho
roku s možností prodloužení
objednávku na práci na výběrové
řízení na akci Biocentrum a bio−
koridor U Dukly; ve výši 40 000 Kč
(Ing. Piliar)
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1. Komisi pro otevírání obálek
a hodnocení

2. Náhradníky pro otevírání obálek
a hodnocení oslovení tří firem

3. Zadávací dokumentaci

Zasedání rady číslo 83
dne 10. 2. 2014
Rada obce schválila:

výpůjčku nebytových prostor ve
zkušebně domu č.p. 5 pro kapelu
NoSTRES, kapela provede pro−
dukci zdarma 1x ročně dle do−
hody s Obcí Šardice
a) dohodu o ukončení smlouvy

o pronájmu nebytových prostor
z 5. 12. 2001 s MUDr. Danie−
lem Ferlikem ke dni 10. 2.
2014

b) smlouvu o pronájmu s právnic−
kou osobu MUDr. Daniel Ferlik
s.r.o., Holečkova 789/49, 150 00,
Praha 5 od 11. 2. 2014 a pově−
řuje Ing. Nešporovou sepsáním
nové smlouvy na právnickou
osobu

dohodu s Mladou muzikou Šar−
dice o živém provedení hudební
produkce na Plese muzikantů
a pověřuje starostku obce podpi−
sem dohody
smlouvu o spolupráci v rámci pro−
jektu Family Point a pověřuje sta−
rostku obce podpisem smlouvy

Rada obce vzala na vědomí:
polohopis − výškopis na p. č. 1153/
1 − pod Humny

Ostatní:
zemědělská komise provedla
místní šetření a doporučuje, aby
porost na parcele č. 411 byl od−
straněn; ořez provedou pracov−
níci OÚ 1 m od akátů

Zastupitelstvo obce číslo 27
ze dne 4. 11. 2013
Zastupitelstvo obce schválilo:

doplnění kupní smlouvy o koupi
pozemku p.č. 42/2 v k.ú. Šardi−
ce, vedle Rezidence, o závazek
instalování neprůhledných folií na
oknech Rezidence ze strany
domu č. 95 a závazek bezplatné−
ho vstupu majitelky domu č. 95 na
pozemek p.č. 42/2 v případě oprav
její nemovitosti
výběr nejvýhodnější nabídky na
akci Šardice – protierozní a proti−
povodňová ochrana – I. etapa od
firmy SKR stav, s.r.o., Nováčko−
va 18, 614 00 Brno, IČ 26961474

s nabídkovou cenou 5 248 545 Kč
vč. DPH a pověřuje starostku
obce podpisem smlouvy
výsledek výběrového řízení a roz−
hodlo o výběru nejvýhodnější na−
bídky pro pořízení traktoru s vy−
bavením pro komunální služby
od firmy AGROTEC, a.s., Brněn−
ská 74, 693 01 Hustopeče, IČ
00544957, za cenu 1 189 990 Kč
přijetí investičního úvěru ve výši
6 mil. Kč na dofinancování akcí
obce Šardice a schvaluje výsle−
dek výběrového řízení na služby
– na poskytnutí investičního
úvěru ve výši 6 mil. Kč se splat−
ností 6 let, s nabídkovou cenou
338 424,33 Kč od Komerční ban−
ky, a.s., Praha 1, Na Příkopě 33,
čp. 969, 114 07, IČ 45317054
podání žádosti o dotaci na akci
Cyklostezka Šardice – Hovorany
na Krajský úřad JMK
výsledek výběrového řízení na
veřejnou zakázku na Dovybavení
hřiště před ZŠ č.p. 521 a schva−
luje výsledek výběrového řízení –
nejvýhodnější nabídku podala
firma Dřevoartikl, spol. s r.o., Br−
něnská 3794/27, 66902 Znojmo,
IČ 26306921, s nabídkovou cenou
276 122 Kč
prodej bytových jednotek v domě
č. 470, a to bytovou jednotku 470/
1 a 470/3, obálkovou metodou,
nejvyšší nabídce, za minimální
cenu stanovenou dle znaleckého
posudku č. 1178−18/13 a 1180−20/
13 a úhradu poplatku za vklad do
katastru nemovitostí; výběrovou
komisí bude zastupitelstvo obce,
10. 12. 2013 (nabídky budou do−
ručené na obecní úřad do 10. 12.
2013 v zalepené obálce s ozna−
čením bytové jednotky); zastupi−
telstvo obce stanovuje, že v pří−
padě obdržení nabídky na prodej
příslušné bytové jednotky od jed−
noho zájemce nebude obálka ote−
vřena a prodej se uskuteční za
cenu stanovenou znaleckým po−
sudkem
zveřejnění inzerátu o možnosti
prodeje budovy č.p. 613 vč. po−
zemku p.č. 626/1, v k.ú. Šardice;
prodej se uskuteční obálkovou
metodou nejvyšší nabídce, mini−
mální stanovená cena je cena dle
znaleckého posudku č. 1252−92/
13 ve výši 1,9 mil. Kč (doručení
nabídek na obecní úřad do 10. 12.
2013, výběrovou komisí bude za−
stupitelstvo obce)

dohodu o věcném břemenu uží−
vání pozemku p.č. 28/2 a přístu−
pu do garáží v částí budovy ze
strany od restaurace U Orla a po−
sunu plotu (zajištění údržby po−
zemku a úklid cesty)
přijetí daru – pozemků p.č. 50/3,
53/6 a 634/11, v k.ú. Šardice od
JMK a darovací smlouvu o bezú−
platném převzetí pozemků (obec
uhradí poplatek za návrh na vklad
do katastru nemovitostí)
prodej a zveřejnění záměru pro−
deje domu č.p. 366, vč. pozemku
p.č. 637, v k.ú. Šardice
záměr prodeje a zveřejnění zá−
měru prodeje pozemku p.č. 965/
1, v k.ú. Šardice, trať Padělky
zakoupení Madony Svatotomské
na Rezidenci za částku 40 tis. Kč

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

rozhodnutí rady obce na základě
doporučení výběrové komise o vý−
běru nejvýhodnější nabídky na
akci Cyklostezka Šardice – Hovo−
rany od firmy Swietelsky stavební
s.r.o., odštěpný závod Dopravní
stavby Morava, oblast Hodonín,
Brněnská 42, 695 01 Hodonín, IČ
48035599, s nabídkovou cenou
9 776 798 Kč vč. DPH
informaci o výběru nejvýhod−
nější nabídky na akci Přestavba
knihovny na 2 b.j. v domě č.p. 51
v Šardicích od firmy Stavby
Šnajdr Šardice s.r.o., 696 13 Šar−
dice 10, IČ 29260621, s nabídko−
vou cenou 1 338 783 Kč
plán inventarizace majetku obce
za r. 2013
Zastupitelstvo obce neschvaluje
záměr prodeje části pozemku p.č.
2073/78 v k.ú. Šardice
Zastupitelstvo obce neschvaluje
záměr prodeje pozemků p.č. 7783
a 7784 v trati Padělky

Zastupitelstvo obce číslo 28
ze dne 27. 11. 2013
Zastupitelstvo schválilo:

rozpočtové opatření č. 10/2013,
příjmy ve výši 4 292 500 Kč, vý−
daje ve výši 6 559 700 Kč, finan−
cování ve výši 2 267 200 Kč
dodatek č. 1 ke smlouvě o sdru−
žení finančních prostředků ze dne
14. 12. 2012 (Cyklostezka Šar−
dice – Hovorany) a pověřuje sta−
rostku podpisem dodatku smlouvy
předfinancování projektu akce
Šardice – revitalizace centra obce
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vedeného v programu ROP JV
pod registračním číslem CZ.1.11/
3.3.00/36.01572
dohodu o spolupráci a partnerství
s obcí Mojmírovce na Slovensku
zařazení obce do aukce na doda−
vatele plynu a el. energií, ukládá
ředitelům příspěvkových organi−
zací provést revizi smluv na do−
dávky energií
výši místního poplatku na r. 2014
ve výši 500 Kč, stanovení úlevy
pro poplatníky dle čl. 2, odst. 1. b)
OZV č. 3/2012 ve výši 200 Kč
OZV obce č. 1/2013 o změně OZV
č. 3/2012, kterou se doplňují
schválené změny
variantu č. 3 k řešení prostoru pro
výstavbu v trati Za dědinů
plnou moc starostce obce a po−
věřuje ji jednáním na Státním
fondu životního prostředí ČR na
akcích – Ozelenění polní cesty C1
v k.ú. Šardice, Zateplení budovy
OÚ a zateplení budovy č.p. 5, Pro−
jekt založení lokálního biokori−
doru LBK 2 v k.ú. Šardice

Zastupitelstvo obce
vzalo na vědomí:

informace ředitele školy o činnosti
základní školy a výroční zprávu
o činnosti ZŠ T. G. Masaryka Šar−
dice, za školní rok 2012/2013
informace o návrhu rozpočtového
výhledu na roky 2015 – 2017

Zastupitelstvo obce číslo 29
ze dne 30. 12. 2013
Zastupitelstvo schválilo:

dodávky plynu pro obec od firmy
Pragoplyn a bere na vědomí infor−
maci o proběhlé aukci na dodávku
elektřiny na r. 2014 – 2015 od
firmy Centropol Energy a.s.
Zásady pro poskytování dotací
z rozpočtu obce Šardice s účin−
ností od 1. 1. 2014
Dohodu o poskytování dotace z roz−
počtu obce Šardice na rok 2014
dodatek č. 1 ke smlouvě o úvěru −
čerpání úvěru bude probíhat do

30. 9. 2014 a splácení bude za−
hájeno v měsíci říjnu 2014
Pravidla pro přijímání žádosti o při−
dělení nájemního bytu v majetku
obce Šardice
rozpočet obce Šardice na rok
2014 jako schodkový − příjmy ve
výši 23 617 900 Kč, výdaje ve výši
30 456 500 Kč, financování
6 838 600 Kč (schodek bude
pokryt z přebytku z roku. 2013
a z úvěru)

Zastupitelstvo obce bere na vě−
domí návrhy rozpočtu a rozpoč−
tových výhledů dobrovolných
svazků obcí:

a) DSO ČOV Mistřín − návrh rozpočtu
na rok 2014 a rozpočtový výhled

b) DSO ČOV Mistřín − DSO Severo−
východ − návrh rozpočtu na r. 2014

c) DSO Mikroregion Hovoransko –
návrh rozpočtu na rok 2014 a roz−
počtový výhled

Obecní úřad informuje

Šardice se konečně dočkaly
Zahájen provoz nového sběrného dvora odpadů!

V sobotu 8. 3. 2014 zahájil  pro−
voz nový sběrný dvůr odpadů, který
se nachází na Paděláku u firmy Ne−
oklas a.s. Před rokem, dne 4. března
2013 proběhlo předání staveniště
této investiční akce. Stavbu prová−
děla  firma MSO Servis Kyjov, s.r.o.,
která vyhrála výběrové řízení. Cel−
kové uznatelné náklady na akci či−
nily 6 017 513 Kč, z toho byl příspě−
vek z fondu EU 5 114 886 Kč (85%),
příspěvek SFŽP ČR 300 876 Kč
(5%), příspěvek obce Šardice
331 751 Kč (6%) a příspěvek Jiho−
moravského kraje 270 000 Kč (4%).

Práce probíhaly dle stanoveného
harmonogramu a stavebně byl
sběrný dvůr schopen provozu již na
podzim roku 2013. Během zimního
období bylo postupně dodáno poža−
dované vybavení, jako kontejnery,
štěpkovač, vybavení provozního
kontejneru atd. Dále byl na sběrném
dvoru nainstalován monitorovací

systém, který se skládá z několika
kamer, které neustále monitorují
plochu sběrného dvora. Během  zim−
ních měsíců  bylo nutné vyřídit veš−
kerou administrativu a veškerá po−
volení, která jsou nezbytně nutná ke
kolaudaci stavby a k zahájení pro−
vozu.  K provoznímu řádu sběrného
dvora odpadů se vyjadřovaly dot−
čené orgány a také podléhal schvá−
lení Krajského  úřadu JMK. Reali−
zace projektu byla naplánována
v termínu do 30. 4. 2014 s tím, že do
31. 7. 2014 musíme předložit na
SFŽP  Praha  závěrečnou zprávu.

V době psaní tohoto příspěvku
probíhá zatěžkávací provoz sběr−
ného dvora odpadů, zaměstnanci
obce se postupně seznamují s pro−
vozem a tříděním odpadů, přesto
bych jim již nyní chtěla poděkovat za
zvýšené pracovní úsilí.

A Vám, našim občanům bych
chtěl poděkovat za to, že využí−

váte služeb sběrného dvora odpadů
a neukládáte odpady na černých
skládkách v  okolí naší pěkné obce.

 I další stránky tohoto zpravodaje
jsou věnovány problematice třídění
a ukládání odpadů.

Provozní doba sběrného
dvora odpadů Šardice
Letní provoz
březen – říjen
Úterý: 8.00 – 12.00
Čtvrtek: 13.00 – 18.00
Sobota: 8.00 – 12.00
Zimní provoz
listopad − únor
Čtvrtek: 13.00 – 17.00
Sobota: 8.00 – 12.00

Co můžete ukládat
ve sběrném dvoře odpadů?

Objemný odpad je takový druh
odpadu, který vzhledem ke svým
rozměrům, případně hmotnosti

Ing. Oldřich Nedůchal, místostarosta obce

Navštivte webové stránky www.sardice.cz
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nemůže být umístěn do normali−
zovaných sběrných nádob, např.
nábytek, koberce
Nebezpečné složky komunál−
ního odpadu. Jedná se například
o: mazací, převodové a motorové
oleje, televizory, obrazovky, led−
nice, mrazicí boxy, zářivky, PC
monitory, domácí elektrospotře−
biče, kabely, jedlý tuk, výbojky,
zbytky barev, ředidel, rozpouště−
dla, kyseliny, autobaterie, lino−
leum, kovy, plasty, sklo, papír, le−
penka, textil, dříví, obaly atd.

Stavební suť je možno ukládat do
sběrného dvora zdarma v množ−
ství 750 kg/dům/rok, nad množství
750 kg/dům/rok za poplatek dle
sazebníku
Pneumatiky v počtu 4 ks/dům/rok
je možno uložit zdarma, nad toto
množství  za poplatek 2 Kč/kg
ukládané pneumatiky
Biologicky rozložitelný odpad −
např. tráva, větve atd.
Stavební materiál obsahující
azbest (eternit) se neodebírá,
podléhá zvláštnímu režimu a lze

jej odevzdat po předchozí do−
hodě na skládce

Kdo může ukládat odpad
ve sběrném dvoře?

Odpad zde může uložit občan
obce Šardice, který má uhrazený
místní poplatek za odpady v přísluš−
ném kalendářním roce.

Děkujeme vám,
že třídíte odpad!

Domácí třídění
Odpady bychom měli třídit přímo

doma, pozdější roztřídění odpadu
není často možné – smícháním se
odpad znečistí nebo slepí (např. za−
maštěný papír nepatří do modrého
kontejneru, není možné ho dále zpra−
covávat a navíc by znehodnotil další
surovinu v kontejneru).

Pořiďte si do domácnosti další
koše na ukládání papíru, skla a plas−
tů. Pokud se vám koše do bytu ne−
vejdou, můžete je nahradit papírovou
krabicí, do které postavíte tři tašky.
Do jedné tašky budete dávat papír,
do druhé plasty a do třetí sklo. Do
tašky dávejte raději pouze neroz−
bité sklenice a lahve, pokud se vám
rozbije sklenička, odneste ji raději
opatrně rovnou do kontejneru ve vaší
ulici.

Papír 
Víte, co se děje se starými novi−

nami, sešity a dalšími papírovými
obaly, které vhodíte do modrého kon−
tejneru na tříděný odpad? Po dotří−
dění většinou končí v papírnách, kde
tvoří až polovinu vstupní suroviny při
výrobě papíru nového. Zhruba polo−
vinu množství papíru, který končí
v odpadu, tvoří noviny a časopisy,
zbytek pak tvoří především papí−
rové obaly a staré školní sešity.

Do modrých nádob můžete od−
hodit: noviny, časopisy, kancelářský
papír, reklamní letáky, knihy, sešity,
krabice, lepenku, kartón, papírové
obaly (např. sáčky).

Prosíme, do nádob nevhazujte:
mokrý, mastný nebo jinak znečiš−

těný papír, uhlový a voskovaný pa−
pír, použité plenky a hygienické po−
třeby.

Samotné papírové vlákno lze
recyklovat zhruba šestkrát až se−
dmkrát.

Plast
S plasty se setkáváme takřka na

každém kroku, je z nich vyrobena
většina obalů na potraviny. Jsou leh−
ké, odolné a pružné, což jsou hlavní
důvody obliby těchto materiálů. Ši−
roké je i spektrum výrobků, u kterých
byly použity recyklované plasty –
například z PET lahví od limonád či
minerálek se vyrábějí vlákna, a z nich
poté třeba koberce nebo oblečení.
Směsné plasty se používají při vý−
robě zatravňovacích dlaždic, pro−
tihlukových stěn okolo dálnic a že−
lezničních tratí.

Do žlutých nádob můžete od−
hodit: PET láhve od nápojů, kelím−
ky, sáčky, fólie, výrobky a obaly
z plastů, polystyrén.

Do kontejnerů na plasty neod−
hazujte: odpady z PVC, novoduro−
vé trubky, obaly od nebezpečných
látek (motorové oleje, chemikálie,
barvy apod.)

Plastové lahve před vhozením do
kontejneru na tříděný sběr předem
sešlápněte, vejde se jich tam pak
mnohem více, a svoz odpadu se
zbytečně neprodražuje. Polystyren
vhazujte v menších kusech.

Věděli jste, že materiál ze
zhruba padesáti recyklovaných
PET lahví poslouží k výrobě
jedné fleecové bundy?

Sklo
Při třídění skla bychom měli rozli−

šovat jeho barvu – do kontejneru na
bílé sklo patří pouze čiré sklenice,
lahve či jiné skleněné nádoby. Do
kontejneru na barevné sklo pak mů−
žeme vhodit ostatní – hnědé, zelené
či jinak zbarvené skleněné před−
měty.

Do zelených nádob můžete od−
hodit: láhve od nápojů, skleněné
nádoby a skleněné střepy – tabu−
lové sklo.

Prosíme, nevhazujte: keramiku,
porcelán, autosklo, drátěné sklo
a zrcadla. Rozhodně nevhazujte
obyčejnou žárovku, ta patří do směs−
ného komunálního odpadu.

Než vhodíme skleničku do kontej−
neru, sundáme z ní kovové víčko,
etiketu, a snažíme se ji co nejméně
rozbít, ulehčíme tím její další zpra−
cování.

Skleněné střepy lze na rozdíl od
plastů a papíru zpracovávat opa−
kovaně a stále dokola. 

 
Nápojové kartony

Známe je všichni – kupujeme si
v nich mléko, džusy a další nápoje.
Jsou vyrobeny ze tří materiálů – pa−
píru, kovové a plastové fólie. Karton
dá obalu pevnost a tvar, plastová
folie nepropouští vodu ani mikroor−
ganizmy, hliníková folie chrání obsah
před světlem. Použitý papír v nich je
velmi kvalitní, zpracovatelé proto
o něj mají velký zájem.

Vytříděné a rozemleté nápo−
jové kartony slouží také k výrobě
speciálních desek, ze kterých se

Převzato z webu www.jaktridit.cz

Jak třídit odpady?
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dnes stavějí dokonce celé domy.
K výrobě jednoho takového domu
je potřeba zhruba 30 tisíc kusů
nápojových kartonů.

  
Objemné odpady

To jsou odpady, které se nevejdou
do popelnice, např.: starý nábytek,
koberce, linolea, umyvadla, toalety,
kuchyňské linky, elektrotechnika,
drobný stavební odpad atd.

Tyto odpady můžete buďto odvézt
na sběrný dvůr nebo v těch obcích,
kde sběrný dvůr není, bývají několi−
krát do roka přistavovány velké kon−
tejnery.

 
Nebezpečné odpady

Tyto odpady mají nebezpečné
vlastnosti, proto se nesmí vyhazovat
do popelnice, např.: léky, zářivky,
výbojky, akumulátory, galvanické
články (baterky), ledničky – mraznič−
ky, barvy, lepidla, oleje a nádoby jimi
znečištěné a nádoby od chemikálií
apod.

Nebezpečné odpady odnášejte
pouze na sběrný dvůr! Nevhazujte
nebezpečné odpady do popelnic na
běžný odpad, neboť odpad z těchto
popelnic je ve většině případů uklá−
dán na skládky odpadů a ty na uklá−
dání nebezpečných odpadů nejsou
technicky zabezpečeny.

Léky nevyužívané nebo s prošlou
lhůtou spotřeby také můžete ode−
vzdat v lékárně.

Co je to recyklace 
Při recyklaci jsou zpracovány od−

pady na nové materiály. Každý z nás
svým chováním přímo ovlivňuje
další „život“ odpadu − pokud ho
správně roztřídíte, umožníte jeho re−
cyklaci a znovupoužití; pokud ho vy−
hodíte do popelnice, odpad se uloží
na skládce nebo se jinak bez dal−
šího využití zlikviduje.

Co se děje s tříděnými odpady
Odpady, které jsou svezeny z ba−

revných kontejnerů, je nutné dále
dotřídit. Na tzv. dotřiďovací lince se
odpady třídí na jednotlivé druhy dle
jejich dalšího zpracování (recyklace)
a zároveň se odstraňují nežádoucí
příměsi, nečistoty.

Jak rozeznávat obaly
Každý obal je vyroben z něja−

kého materiálu a někdy je velmi
obtížné poznat, z čeho je obal vyro−
ben.

Proto jsou na obalech různé znač−
ky, které nás informují, jak máme
s takovým obalem po použití nalo−
žit.

Význam značky Zelený bod
Značka Zelený bod je ochrannou

známkou. Označení obalu uvedenou
značkou znamená, že za něj byl
uhrazen finanční příspěvek organi−
zaci zajišťující zpětný odběr a vyu−
žití obalového odpadu v souladu s
platnou legislativou EU.

Podrobně se můžete
dozvědět o třídění odpadů
na www.jaktridit.cz

Nejčastější dotazy
k třídění odpadů:

1. Co je pravdy na tom, že pa−
pírový obal od vajíček nepatří do
modrého kontejneru na papír?

Obal od vajíček je vyrobený z nej−
méně kvalitních papírových vláken.
Jeho další zpracování je velmi pro−
blematické, a proto je opravdu lepší
ho vhodit do směsného odpadu.

2. Dělám správně, když vhazuji
do kontejneru pro plast kromě pet
lahví i všechny sáčky od pečiva,
které přinesu z obchodu, sáčky
od jiného zboží, nebo plastové
výlisky zbavené papírového pří−
lepu?

Ano, je pravděpodobné, že tyto
odpady do plastů třídíte správně. Zde
však nemůžeme dát jednoznačnou
odpověď na tuto otázku a ani jasný
výčet věcí, co do kontejnerů patří
a co nikoliv. Tyto údaje se mohou
u jednotlivých svozových firem
a v jednotlivých oblastech ČR lišit.
Proto informace, co konkrétně mů−
žete dávat do příslušného kontejne−
ru, získáte na obecním úřadě nebo
od příslušné svozové firmy.

3. Proč třídit, když za svoz od−
padů platím a to rok od roku více?

Tříděním odpadů lze dosáhnout
úspory peněz placených na naklá−
dání s odpady z obecního rozpočtu.
Čím větší množství odpadů je ve Vaší
obci vytříděno, tím větší finanční ob−
nos obdrží obec od společnosti EKO−
KOM. Dále tak méně zaplatí za od−
voz a uložení komunálního odpadu
na skládku. Tato úspora obecních
financí se promítá do paušálních po−
platků za odpad, či do počtu kontej−
nerů a informačních aktivit na třídění
odpadů.

4. V naší obci máme kontejner
na plast a na něm je nálepka jak
na plast, tak i na nápojové karto−
ny. Není to nějaká chyba?

Není, řiďte se nadále pokyny na
kontejneru. Taková nálepka na kon−
tejnerech bývá v případech, kdy
v obci není samostatný sběr nápojo−
vých kartonů a ty se sbírají dohro−
mady například s plastovými odpa−
dy. Při následném dotřídění jsou tyto
materiály odděleny.

5. Proč máme třídit biologicky
rozložitelný odpad, proč byly za−
vedeny hnědé popelnice na bio−
odpad?

V současné době vlivem lidské
činnosti stále dochází k úbytku or−
ganické hmoty v půdě a tím k půdní
erozi, úbytku pitné vody a zvyšuje
se riziko povodní. Domácnosti pře−
stávají kompostovat a tím roste po−
díl biologicky rozložitelných odpadů
(BRO). Podle Plánu odpadového
hospodářství (POH) ČR musíme sní−
žit množství biologicky rozložitelných
komunálních odpadů ukládaných na
skládky. Tato potřeba vyplývá ze
skládkové Směrnice 1999/31/ES,
která byla implementována vyhláš−
kou č. 294/2005 Sb., jenž zakazuje
volně ukládat biologicky rozložitelné
odpady (BRO) na skládky. Biolo−
gicky rozložitelné komunální od−
pady (BRKO) na skládky ukládat za−
tím lze, ale jeho množství je třeba
snižovat v souladu s harmonogra−
mem snižování množství BRKO ve
směsné komunálním odpadu (SKO)
tak, aby podíl této složky činil v roce
2010 nejvíce 75 % hmotnostních,
v roce 2013 nejvíce 50 % hmotnost−
ních a v roce 2020 nejvíce 35 %
hmotnostních z celkového množství
BRKO vzniklého v roce 1995.

6. Proč se v naší obci třídí ji−
ným způsobem než v sousední
obci?

Často se můžeme setkat s tím, že
téměř v každé obci se třídí jiným
způsobem. Někde se třídí jen PET
lahve, jinde také směsné plasty.
V některých městech se třídí papír
s nápojovým kartonem, jinde zase
zvlášť, někde se nápojové kartony
zase netřídí vůbec. Navíc někde se
třídí do kontejnerů, jinde pomocí
pytlů.

Důvod této rozmanitosti je cel−
kem prostý. Za systém sběru odpa−
dů, který v obci funguje, je zod−
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povědná každá obec, a protože
v republice je přes 6000 obcí, je pes−
trost na místě.

V ČR neexistuje jednotný systém
sběru odpadů, vždy je odrazem do−
hody mezi obcí a příslušnou svozo−
vou firmou.

Každá obec má své specifické
potřeby, představy a finanční mož−
nosti a svozová firma jí podle toho
dodává patřičné služby.

Například obec rozhoduje o tom,
kde budou stát kontejnery na tří−
děný odpad či bude−li v obci sběrný

dvůr. Stejně tak obec rozhoduje
o tom, kolik peněz a jakým způ−
sobem bude vybírat od občanů za
služby spojené s odpadovým hospo−
dářstvím. Ve většině případů záleží
na svozové firmě i to, jaké odpady
se budou v obci třídit. Svozová firma
je závislá na svých odběratelích,
zejména dotřiďovacích linkách,
a podle toho se určuje sortiment sbí−
raných odpadů.

Obvykle se dozvíte, jak a co třídit,
na velkých samolepkách umístěných
na kontejnerech na třídění odpadu.

Matrika

Na 7. 12. 2013 bylo naplánováno
poslední setkání s jubilanty v roce
2013. Pozvánky pro jubilanty byly
rozeslány, vše bylo připraveno na
jejich přijetí, ale nepříznivé počasí
a zdravotní stav jubilantek nám neu−
možnil, abychom se s nimi mohli
setkat v prostorách naší Augustini−
ánské rezidence.

Přesto jsme s paní starostkou
všechny pozvané jubilantky ještě ten

den navštívili a předali jim balíčky
s poděkováním za jejich práci. Jed−
nalo se o čtyři jubilantky: paní Annu
Duhajskou, Marii Gmentovou, Lud−
milu Synkovou a Marii Poláškovou.
Proto dovolte, abych touto cestou
všem jubilantkám popřála hodně
zdraví, štěstí a osobní pohody
do dalších let života a věříme na
šťastné shledání s nimi při další
oslavě jejich životního jubilea.

Naši jubilanti leden 2014
Ludmila Šimová
Šardice 558 80 let
Jarmila Valerianová
Šardice 18 90 let
Marie Benešovská
Šardice 598 80 let

březen 2014
Růžena Juříková
Šardice 295 80 let
Marie Zahrádková
Šardice 465 90 let

Jubilanti

Růžena Švaňhalová nedož. 74 let
František Navrátil 88 let
Ludmila Synková 90 let
Anna Miklíková nedož. 89 let

Narození
Natálie Šurýnová č.p. 145
Dominik Dlouhý č.p. 228

Úmrtí

duben 2014
30. 4. 2014 Pálení čarodějnic / pořádá ZŠ

květen 2014
1. 5. 2014 Malování pískem / pořádá DIA klub
3. 5. 2014 Šardické slavnosti vína – výstava

vín / pořádá Mendelův vinařský spolek
5.−9. 5. 2014 Návštěva partnerských škol

projektu Comenius / pořádá ZŠ
11. 5. 2014 Den matek / pořádá MŠ
10. 5. 2014 pochod za zdravím + Běh naděje

pořádá Kulturní komise
18. 5. 2014 Otevření místní vinařské stezky

pořádá Mendelův vinařský spolek
23. 5. 2014 Noc kostelů

pořádá Římskokatolická farnost
30. 5. 2014 Den dětí a rozloučení s předškoláky

pořádá MŠ
30. 5. 2014 koncert Hudba potichu a nahlas

pořádá Vlastivědná komise
30. 5. 2014 Propagační výstava

drobného zvířectva pro děti
pořádá ČSCH

Vybrané kulturní akce duben − červen 2014

31. 5. 2014 Florbalový turnaj pro děti
pořádá DMFC

31. 5. 2014 Westernové odpoledne
na Ranchi Marco
pořádá Zdeněk Varmuža

červen 2014
7. 6. 2014 Zahradní slavnost – 30. výročí

otevření MŠ / pořádá MŠ
8. 6. 2014 26. ročník Přehlídky

mládežnických dechových hudeb
13.−14. 6. 2014 Šardická chasa –

etnografická výstava
pořádá Vlastivědná komise

13.−14. 6. 2014 Folklorní festival
pořádá FoS Šardičan

21. 6. 2014 80. výročí TJ Baník Šardice
pořádá TJ Baník Šardice

27. 6. 2014 Noc v muzeu, amfiteátru
a Rezidenci
pořádá Vlastivědná komise

28. 6. 2014 Myslivecké odpoledne
pořádá HS HUBERT Šardice
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Historie

80 let šardické kopané
Trochu z její historie

Josef Čech, lovec autogramů

V době, kdy se v některých ob−
cích na Moravě hrál již dobrý fot−
bal, honilo se několik šardických
chlapců za míčem na Nivě, pod Hru−
bým kopcem, na Špitálce a vůbec
všude, kde se dalo. Snahy o utvo−
ření fotbalové jedenáctky se obje−
vily již v letech 1925−1928.

Rozhodujícím okamžikem vzniku
fotbalového klubu byla ustavující
schůze dne 2. února 1934. Prvním
předsedou SK Šardice se stal Michal
Pěnča. Hlavním úkolem bylo zabez−
pečení hrací plochy. Obec Šardice
pro tento účel pronajala pozemek na
Zelničkách (na místě dnešní škvá−
rové plochy). Začalo se hrát v zá−
kladní třídě a klubové barvy tvořil
červeno−bílý sešívaný dres a modré
trenýrky. Prvním trenérem byl Josef
Rojek. Velké potíže měli hráči s do−
jížděním na zápasy do vzdáleněj−
ších míst (Slavkov, Znojmo, Šlapa−
nice, Rajhrad, Komárov), protože
v mnoha případech bylo hlavním do−
pravním prostředkem kolo. Finanční
prostředky se získávaly pořádáním
tanečních zábav a divadelních před−
stavení.

K prvnímu posílení mužstva došlo
v roce 1945 o dva hráče Židenic
(K. Svítil a V. Sůra), kteří u nás vět−
šinou hráli za materiální požitky
(štandlík sádla). V témže roce muž−
stvo vybojovalo postup do 1. B třídy.
V roce 1958 bylo za pomoci Dolu
Julius zbudováno nové hřiště pod
starým hřbitovem (nynější hřiště).
V roce 1969 byla postavena nová tri−
buna. V mužstvu se začali objevo−
vat přespolní hráči, převážně z řad
zaměstnanců místních dolů. Mezi
nejznámější tváře patřili i českoslo−
venští reprezentanti v ledním hokeji
J. Zábojník a K. Fako.

V roce 1988 se zbudovalo nové
hřiště „B“ u sklepů a v roce 1989 se
obě hřiště zatravnila. V roce 1994
odkoupil Baník třídu od FK Baník
Ratíškovice do 1. B třídy. Následo−
valo výrazné posílení mužstva a po−
stup do 1. A třídy. V roce 1997 muž−
stvo Baníku postoupilo do Župního

Rok 1934. Zleva stojí: František Doležal, Josef Flajzar, Josef Šťastný, Jan Posolda,
František Chochol. František Kašpárek, Josef Kraml, Josef Škodík, Josef Pospíchal,
František Zajíc. Sedící: Josef Fibingr, Fabián Harca, Jaroslav Šťastný.

přeboru. Do fotbalového ročníku
2000−2001 vstupuje šardická kopa−
ná do soutěže s novým generálním
sponzorem, oddíl přijal nový název
TJ ŽHS Šardice, a.s. V roce 2003
se název znovu mění, tentokrát na
FK Šardice, a.s., a generálním spon−
zorem se stává Šroubárna Kyjov −
Ing. Pavel Holešínský. Pro ročník
2005 a 2006 byla zakoupena divizní
soutěž od Tatranu Poštorná. V roce
2008 vzniká ze šardických odcho−

vanců „B“ mužstvo a hraje se čtvrtá
třída. V roce 2009 vyhrává FK Šar−
dice divizní soutěž s možností po−
stupu do MSFL. Ač byl postup vybo−
jován, neuskutečnil se. Následující
rok se situace opakovala. Divizní ko−
paná se přesunula do Hodonína za
mládeží. Za zmínku stojí, že mládež−
nická mužstva patřila mezi nejlepší
na celé Moravě. Je třeba také připo−
menout, že v tomto období bylo vy−
budováno třetí travnaté hřiště „C“,

Rok 1965, Baník Šardice, vítěz III. třídy − sezona 1964/1965. Shora: Miloš Beňo,
Bohumil Svítil, Jan Hlavatý, Josef Chytil, Miroslav Švaňhal, Jan Šeďa. Dole zleva:
František Silák, Miroslav Foltýn, Antonín Sotulář, Miroslav Posolda, Josef Sácký.
Schází: Zdeněk Vašíček, Miroslav Novotný, František Červínek, Julius Kulčar a tre−
nér Jan Koštoval.
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V Šardicích vyrostli a hráli vý−
borní fotbalisté. Nejznámější je 38ná−
sobný reprezentant, účastník fot−
balového mistrovství světa 1990
v Itálii, Ivo Knoflíček. Dále jeho bratr
Luboš, který hrával první ligu za Ba−

kde se nyní nachází hřiště s umělým
povrchem (první v okrese Hodonín)
a že v tomto období v Šardicích hrálo
celkem 14 mládežnických mužstev,
která měl pod svojí ochranou Ing. Jo−
sef Foltýn, a dvě mužstva dospělých.

ník Ostrava. V současné době hrají
první ligu za Slovácko Hlúpik, Heča,
Trávník. Za Baník Ostrava Ondřej
Sukup. Dorosteneckou ligu za KPS
Brno hrával Pavel Kratochvíl, za
Zbrojovku Brno hrál dorosteneckou
ligu Antonín Bukolský a též Petr Ho−
donský. Nyní se ze současných mla−
dých talentů, odchovanců šardické
kopané, jeví v nejlepším světle To−
máš Novotný (divizní soutěž za RSM
Hodonín), jenž je v hledáčku Slovác−
ka. Dále velký talent Martin Vaverka
(ligový dorost Zbrojovka Brno) a Fi−
lip Žák (ligový dorost Sigma Olo−
mouc).

Závěrem bych chtěl poděkovat
všem hráčům, trenérům, organizač−
ním pracovníkům, předsedům vý−
konných výborů a jejich členům, ať
už působili dříve či dnes, za jejich
úsilí, odhodlání a především za je−
jich lásku k fotbalu. Chtěl bych vy−
zdvihnout především dva muže, kteří
působili a působí i dnes v šardickém
fotbalu − Ing. Josef Foltýn a Ing. Pa−
vel Holešínský. Děkujeme.

Rok 1914: Začala první světová vál−
ka. Narukovat muselo i 400 šar−
dických chlapců, z nichž se 36 ne−
vrátilo. Připomíná to důstojný
pomníček vedle fary.
V Šardicích byla 1. 5. 1914 zří−
zena pošta (blíže bude tato udá−
lost popsána v dalším čísle Zpra−
vodaje obce).

Rok 1934: V obci byl založen Spor−
tovní klub SK Šardice, zaměřený
na kopanou. Prvním předsedou
SK se stal Michal Pěnča.

Rok 1964: Zahájen provoz na míst−
ním Dole Dukla, ředitelem se stal
Josef Houška.

Rok 1974: Do provozu uvedeno
nově postavené nákupní stře−
disko Jednota, když vedoucím
dohlížecího výboru Jednoty byl
učitel Ladislav Glír.

Rok 1994: V obci byl založen Hor−
nický spolek, v témže roce byl
při oslavě Hornického dne slav−
nostně odhalen pomník v parčíku
před obecním úřadem.
V únoru zemřel šardický farář
Bohuslav Zouhar, který u nás pů−
sobil od roku 1968.

Antonín Zahnaš

Události z let končících číslovkou 4
nastoupila Ilona Sadílková, (ofici−
álně od 1. 4. 2005).
Český rozhlas u nás natáčel prů−
běh krojových hodů. Dále se u nás
představil bavič Petr Novotný, he−
rec Miroslav Donutil a zpěvačka
Jarmila Šuláková se skupinou Fle−
ret.
Byla dokončena přístavba jeviště
k obecní hale, na kterém jako první
hrála DH Mistříňanka.

Zemřel též kapelník šardické de−
chové hudby František Kohoutek,
který úspěšně kapelničil 23 let.

Rok 2004: Miroslava Švaňhala ve
funkci ředitele šardické školy na−
hradila od 1. 8. Zuzana Kopecká.
Na zdravotní středisko za Bertu
Šafaříkovou přišla Irena Řihá−
ková.
Na obecní úřad Šardice za Lud−
milu Ondrovou jako matrikářka

Na rok 2014 připadá sté výročí
začátku první světové války. Přes−
tože jsem o této smutné události psal
podrobně před deseti lety, snad je
vhodné si alespoň krátce připome−
nout tehdejší situaci v naší obci.

Rozhodující pro zahájení války byl
sarajevský atentát z 28. 6. 1914.
Krátce na to přicházely i do Šardic
mužům−vojákům obsílky, že se mají

hlásit u svých vojenských útvarů.
Brzy musela většina mužů mezi
21 a 39 lety narukovat na frontu.
Vydali se tedy za doprovodu svých
rodin na vlakové nádraží v Čejči,
odkud s dalšími odjeli. Téměř
stejná situace se opakovala po roce
1916, kdy byli povoláni na vojnu
muži od 43 do 50 let. A tak starost
o hospodářství zůstala na ženách

Antonín Zahnaš

K výročí I. světové války
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a pomáhat musely doma i na poli
děti, případně staří muži. Smutná si−
tuace panovala u dětí, které měly
otce na vojně, proto se při slovech
„Bez deštíčka vadne květ – bez ta−
tíčka pustý svět“ dalo mnoho z nich
do pláče.

Když se pak v roce 1918 občané
dozvěděli, že válka skončila, ne−

brala jejich radost konce. Těšili se
na návrat svých rodičů a synů z voj−
ny. Všichni se ale bohužel nedo−
čkali. Ti, co se vrátili, vyprávěli
o svých smutných zážitcích z války,
kdy někteří viděli umírat své blízké
a kamarády.

Ze 400 mužů a chlapců ze Šardic
se jich 36 nevrátilo. Naši občané

uctili jejich památku postavením dů−
stojného pomníku s jejich jmény
a podobiznami. Pomník byl odhalen
4. října 1920 u kostela, odkud byl
později přemístěn do místa vedle
fary, kde stojí dosud.

Věřím, že alespoň těchto pár
řádků přispělo k důstojné vzpo−
mínce na tuto smutnou událost.

Mateřská škola

Jana Dobiášková

Předvánoční čas
v mateřské škole trošku jinak

Předvánoční čas plný očekávání
Ježíška máme ve školce všichni moc
rádi. Každá třída je krásně vánočně
vyzdobená, svítí svíčky na advent−
ním věnci, hrají vánoční koledy, prs−
kají prskavky a všude to voní Váno−
cemi. Děti si vyrábějí plno krásných
věcí, vládne tu radost a pohoda.
A tak jsme se všichni moc těšili i na
tyto Vánoce. Ale nakonec bylo
všechno trošku jinak.

Na konci listopadu jsme se od
obecního úřadu dozvěděli, že se od
pondělí 9. prosince budou v celé
budově MŠ měnit okna. Což pro nás
znamenalo, že budeme mít velmi
málo času na klasický průběh adven−
tu. A tak jsme všichni rychle dali
hlavy dohromady. Co teď? Co se
stihne, co se nestihne, aby děti o nic
nepřišly? A taky že nepřišly.

Protože vůbec nebyl čas na na−
cvičování klasické vánoční besíd−
ky, na kterou jsme byli zvyklí, tak si

každá třída zorganizovala „Tvořivé
odpoledne s rodiči“. V pondělí 2. pro−
since měla tvořivé odpoledne třída
Berušek a Veverek, v úterý 3. pro−
since třída Medvídků a ve středu
4. prosince třída Rybiček. Program
tvořivého odpoledne si chystala
každá třída zvlášť.

Ve třídě Berušek si na úvod děti
s paní učitelkou zazpívaly čertovské
a mikulášské písničky, zatancovaly
si „Čerti v pekle“ a potom už byl pro−
stor a čas na tvoření. Děti s rodiči
tvořili krásné svícny z větviček mod−
řínu a notového papíru. Také měli
možnost si udělat vánoční přáníčko
s obrázkem vyřezaným z včelího
voskového plátu. Děti zaujala i vý−
roba vánočního stromečku z přírod−
ních šišek. Šišky si hezky nabarvily
a nazdobily, aby vypadaly jako
opravdový vánoční stromeček. Ce−
lým odpolednem nás provázela
vánoční hudba a na stolech bylo

drobné občerstvení, které rodiče
sami přinesli.

Ve třídě Veverek se nejdříve děti
s rodiči a paní učitelkou sešli na ko−
berci. Děti pod vedením paní uči−
telky předváděly, čím se lidé bavili
o Vánocích před mnoha a mnoha
lety, když ještě neexistovaly tele−
vize. Děti si dopředu napekly per−
níčky, aby si je právě na tvořivém
odpoledni mohly s rodiči krásně na−
zdobit, každý podle své fantazie.
Všichni si mohli vytvořit vánoční svíc−
ny, z papíru vánočního kapra a taky
lodičky ze skořápek ořechů. Celé od−
poledne nám hrála vánoční hud−
ba. Jako překvapení napekly děti
s pomocí paní učitelky výborný jab−
lečný štrúdl, který posloužil jako ob−
čerstvení pro rodiče.

Ve třídě Medvídků si předškolní
děti pod vedením paní ředitelky při−
pravily krátké pásmo s názvem „Čtyři
svíčky“, které pojednávalo o tom,

Tvořivé odpoledne − Berušky Tvořivé odpoledne − Veverky
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že by každý z nás měl plameny –
míru, víry, lásky a naděje − ve svém
životě neustále udržovat. Potom se
zapojily všechny děti a společně
jsme si zarecitovali čertovské bás−
ničky, zazpívali čertovské a mikuláš−
ské písničky a nakonec i vánoční
koledy. U každého stolečku byla
nachystána nějaká technika. Kdo
chtěl, mohl si vyrobit adventní věne−
ček z obkreslených a vystříhaných
dětských dlaní. Děti i rodiče si mohli
udělat z papírového svačinového
sáčku dárkovou taštičku „andělíčka“,
kterou mohli použít na dárečky
o Vánocích. Děti si také zdobily vá−
noční baňky, obtiskovaly si na ně své
dlaně natřené bílou temperovou bar−
vou − vypadalo to moc pěkně. Nej−
více se však líbilo tvoření obrázků,
postaviček, zvířátek a všeho mož−
ného z barevného marcipánu, který
nám přichystala paní Kovaříková. To
byly opravdu krásné výrobky a děti
si u toho hlavně i zamlsaly, takže byli
všichni moc spokojeni. Na stolech
bylo drobné občerstvení, které ro−
diče sami připravili.

Třída Rybiček si také nejprve při−
pravila krátký program s čertov−
skými a mikulášskými písničkami
a básničkami. Nejoblíbenější pís−
nička dětí z celé MŠ je „Čerti v pek−
le“, kterou si i zatancovaly. Spo−
lečně s rodiči si potom tvořili vánoční
rybku a svícen z CD, vánoční zvo−
neček z papíru s různými ozdůbka−
mi. Paní učitelky s dětmi si také do−
předu napekly perníčky, které si na
tvořivém odpoledni s rodiči krásně
nazdobili. Ve třídě měli na stole
spoustu dobrot na občerstvení, nej−
více dětem chutnala horká čokoláda.

Myslím si, že v každé třídě se tvo−
řivé odpoledne vydařilo a všichni
odcházeli domů spokojeni.

Pondělí, úterý a středu jsme pro−
žili tvořivými odpoledni a pak nás
čekal čtvrtek 5. prosince, kdy za
námi do MŠ přišel Mikuláš s čertem
a andělem. Dětská srdíčka v tento
den tlučou jako o závod, ale vždycky
všechno dobře dopadne. Ani ty nej−
neposednější děti si čert nakonec
neodnese. A tak tomu bylo i ve čtvr−
tek. Děti si ve svých třídách posta−
vily peklo z kostek, oblékly si čer−
tovské oblečky a napjatě čekaly na
příchod Mikuláše se svou partou. Mi−
kuláš s andělem a čerty přišli v 10 ho−
din. Děti jim zazpívaly, zatancovaly,
řekly básničku a dočkaly se sladké
odměny.

Když se řekne „Bongo“, děti jásají
radostí. A protože se v pátek 6. pro−
since už nutně musela celá budova
MŠ nachystat na pondělí, kdy se
začala měnit okna, zorganizoval se
pro všechny děti celodenní pobyt
v zábavném parku Bongo v Brně,
kde je spousta dětských atrakcí
a kde se nikdo ani chvíli nenudí.

A tak jsme v pátek v 8 hodin ráno
vyjeli dvěma autobusy směrem na
Brno. Po příjezdu do Bonga děti nej−
dříve posvačily a potom už si šly
užívat všech těch dětských radostí.
Ve 12 hodin byl oběd a po obědě,
aby si děti chviličku odpočinuly, jsme
se všichni sešli u krásně nazdobe−
ného vánočního stromečku přímo
v Bongu a zazpívali si vánoční kole−
dy. Děti tu čekalo velké překvapení −
krabice od Ježíška plná dárečků,
které si vzaly domů. Po krátké be−
sídce u vánočního stromečku se
šly děti ještě na chvíli vyřádit na
atrakce a jelo se domů. Děti byly
unavené, ale šťastné a spokojené.

I přes všechny obavy, jak tento
týden proběhne a jak se všechno
vydaří a zvládne, když jsme měli
na všechno tak málo času, můžeme
říct, že všechno dobře dopadlo a že
jsme pro děti udělali maximum, co
jsme mohli a co bylo v našich silách,
aby si předvánoční čas užily co
nejlépe.

Zábavní park Bongo

Jana Dobiášková

Dne 7. 6. 2014 oslavíme třicet let
od postavení nové mateřské školy
v Šardicích. V rámci oslav připravu−
jeme výstavu fotografií, která bude
mapovat docházku dětí jak do staré,
tak i nové mateřské školy.

Prosíme touto cestou šardické
občany o zapůjčení fotografií původní
MŠ, nyní objekt pekárny a obchodu
průmyslovým zbožím pana Špa−
něla. Dále přivítáme fotografie za−
chycující zejména výstavbu a bu−

dování nové MŠ. Prosíme rovněž
o zapůjčení hraček, se kterými si děti
hrávaly před třiceti lety. Jsou to dnes
tzv. retro hračky.

Fotografie i hračky můžete nosit
do MŠ do 23. května 2014 paní uči−
telce Lence Zoubkové do třídy Ve−
verek.

Děkujeme všem ochotným spolu−
občanům a těšíme se při oslavách
třicetiletého výročí nové MŠ na shle−
danou.

Mateřská škola bude slavit
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Škola

Mgr. Jitka Brhlová

Ples SRPŠ
Plesová sezóna v naší obci byla i v letošním roce bo−

hatá. Jeden z nejslavnostnějších plesů byl i letos Ples
rodičů a přátel školy. Velkou měrou se o důstojný začá−
tek plesu postarali žáci naší školy. Předtančení tradičně
s dětmi připravily paní učitelky Jana Paušová a Jitka
Brhlová. Žáci si vybrali píseň Wrecking Ball od zpěvač−
ky Miley Cyrus.

Večer na plese 1. února i na nedělním Dětském plese
2. února jste tleskali těmto tanečním párům:

Kateřina Chludilová – Vojtěch Foltýn
Eliška Zicháčková – Jiří Gregorovič
Gabriela Filipová – Erik Antoš
Nela Kučerová – Lukáš Kostiha
Anna Cápková – Michal Kolařík
Denisa Švábová – Tomáš Blažek
Natálie Minaříková – Milan Podhorný
Monika Mondová – Jakub Valda
Veronika Kramlová – Dominik Stehlík
Hana Hamšíková – Dalibor Měchura
Milena Ozábalová – Karel Kovařík – Jakub Blata
Olga Malíková – Jan Jakubčík
Eliška Štěrbová – Petr Vaščešen
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Mgr. Jana Paušová, koordinátorka projektu

Zpívejme a povídejme si spolu
Naše škola je zapojena do pro−

gramu Americké obchodní komory v
ČR (Amcham) s projektem Let’s sing
and talk together. Je zaměřen na
aktivní používání anglického jazyka,
spolupráci s obecním zastupitel−
stvem a staršími spoluobčany. Jeho
cílem je vytvoření zpěvníku místních
písniček, aby zůstaly zachovány
budoucím generacím, přeložením
jejich textu do angličtiny a nahrání
CD, na kterém spolu s dětmi budou
zpívat i šardičtí senioři.

Projekt sestavili žáci 8. třídy, Am−
cham jej schválila a přispěla nema−
lou částkou na vybavení učebny hu−
dební výchovy.

Žáci 8. třídy s projektem sezná−
mili šardické zastupitele při schůzi
zastupitelstva, ostatní spoluobčany
na vánočním jarmarku, požádali
o pomoc ženy z Diaklubu a uspořá−
dali několik hudebních vystoupení.

Velký úspěch mělo předvánoční
setkání starších spoluobčanů
s dětmi ve všech třídách naší školy,
kde se děti seznámily se starými pís−
ničkami ze Šardic a okolí. V advent−

ním čase garanti projektu s dalšími
žáky školy vystoupili na setkání se
seniory na Rezidenci. Poslední vy−
stoupení jste mohli zhlédnout na ver−
nisáži v Malé školní galerii začátkem
března.

Další akce plánujeme ve spolu−
práci s Kulturní komisí a Vlastivěd−
ným spolkem.

Děkujeme všem spoluobčanům
za poskytnuté rady, trpělivost
a ochotu spolupracovat.

V rámci projektu Comenius jsme
se tentokrát vydaly navštívit part−
nerskou školu na portugalském ost−
rově Madeira.

Na cestu jsme vyrazily s paní uči−
telkou Janou Paušovou, Alenou
Cápkovou a Martinou Králíkovou.
Letěly jsme v neděli 23. 2. 2014
z vídeňského letiště přímým letem do
hlavního města Madeiry Funchalu.
Ve vzduchu jsme strávily 4,5 hodiny
a trošku jsme se obávaly přistání,
jelikož část runwaye stojí na pilířích
v oceánu a na náš vkus byla runway
poněkud kratší.

Portugalští přátelé nám připravili
velmi bohatý program. Pondělní dopo−
ledne jsme strávily prohlídkou školy,
která byla opravdu velká, navštěvuje

Kateřina Ingrová, 8. třída  / Klára Cápková, 7. třída

S Comeniem na Madeiře
Zážitky na celý život
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ji asi 1800 dětí. Odpoledne jsme
si prohlédly krásy hlavního města
a přivítal nás starosta Funchalu. Poté
jsme se my holky ubytovaly v rodi−
nách studentek školy. Poznaly jsme,
že Portugalci jsou velmi milí a přátel−
ští a umí velmi dobře anglicky.

Jako další překvapení na nás
čekal výlet na severovýchodní část
ostrova s nádhernou vyhlídkou
z útesů na oceán. Dále výlet do hor
do výšky 1810m nad mořem, kde ně−
které portugalské děti viděly poprvé
sníh, spíše zbytky sněhu.

Nejvíce se nám líbila plavba lodí
(katamaránem) podél ostrova a do−
konce jsme viděly i delfíny.

Zajímavá byla také návštěva te−
matického parku, ve kterém se na−
cházely typické dobové domky,
a zhlédly jsme v angličtině naučný
film o historii ostrova.

Cesta kabinkovou lanovkou na
horu Monte byla také super, obzvlášť
když se ji snažili Poláci rozhoupat.
Včas zasáhla jejich paní učitelka.

Poslední den jsme strávily opět ve
škole. Bylo pro nás připraveno spor−
tovní dopoledne a tvořivé dílny, kde
jsme zažily spoustu legrace.

Každoročně na Madeiře probíhá
tradiční karnevalový průvod ulicemi,
kde místní i zahraniční tanečníci
předvádí úžasnou show plnou tan−

ce, krásných kostýmů a nekoneč−
ných úsměvů. Průvod měl sice ho−
dinové zpoždění, ale vyplatilo se
počkat. To, že uvidíme takovou po−
dívanou, nás ani ve snu nenapadlo.

Portugalci se nám snažili ukázat
to nejkrásnější, co ostrov Madeira
nabízí. Strávily jsme zde týden plný
nezapomenutelných zážitků, cen−
ných zkušeností a nových přátelství.
Doufáme, že naše milé hostitelky
ještě někdy uvidíme. Prozatím mu−
síme vystačit s Facebookem.

Domů jsme se vrátily v neděli
2. 3. 2014 večer. A druhý den zase
„hurá do školy“, tentokrát do té naší
− šardické.

Když nenavštívila paní Zima naši
rodnou vísku, tak se dvacet žáků
a deset rodičů vydalo za jejími
kouzly do Skiareálu Karlov pod Pra−
dědem. Zde všichni prožili spo−
lečně s pedagogickým doprovodem
skvělý týden na zimní ŠvP v Chatě
Zatiší, Malá Morávka, Karlov pod
Pradědem.

Super personál, který mimo jiné
zajišťoval i výbornou stravu, přispěl
ke spokojenosti všech účastníků.

Děti byly rozděleny do tří skupin.
Sáňkaři sjížděli ze svahu pod odbor−
ným dohledem paní vychovatelky
Marcely Palmeové, lyžaře začáteč−
níky si vzali do parády instruktoři ze
Skiškoly U Ježka, a ti pokročilí zdo−
konalovali své lyžařské dovednosti
s paní učitelkou Řihákovou.

Mgr. Yveta Řiháková

Zimní škola v přírodě
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Týden měl opravdu nabitý pro−
gram. Kromě procvičování a upev−
ňování probraného učiva zvládly děti
základy lyžování a při závěrečných
závodech absolvovaly slalom bez
jediného pádu. Společně s rodiči si
ve středečním odpoledni dopřáli za−

sloužený odpočinek a uvolnili svals−
tvo ve Wellness centru Bruntál. Čtvr−
tek odpoledne patřil bádání po
četných památkách a turistických
zajímavostech Karlovy Studánky. Ve
večerním společném programu ne−
chyběla samozřejmě ani soutěž

ve zpěvu či tanci a při diskotéce
v maskách si zařádili úplně všichni
účastníci.

Domů si z kraje sněhu a ledu
všichni odvezli spoustu nezapome−
nutelných vzpomínek a děti i vlastní
DENÍK zimní školy v přírodě.
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Zápis žáků do I. třídy
pro školní rok 2014/2015

Mgr. Yveta Řiháková

Zápis do školy je důležitým mez−
níkem nejen pro předškoláka, ale
také pro jeho rodiče.

V letošním školním roce proběhl
zápis do I. třídy ve dvou dnech od
úterý 4. 2. do středy 5. 2. 2014.
Tímto škola vyšla vstříc zaměstna−
ným rodičům, kteří tak měli možnost
vybrat vhodný termín.

 Tento rok se zápisu zúčastnilo
27 dětí, a aby pro ně byl tento vý−
znamný krok co nejméně stresující,
čekala na ně pestrobarevná cesta
napříč interaktivní tabulí do pohád−
kové říše.

Než ale přistoupily spolu se svým
doprovodem k usměvavému Večer−
dovi, bylo třeba s rodiči vyplnit po−
třebné formuláře a mezitím zde na
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děti čekalo zahřívací kolo s úkolem
nakreslit lidskou postavu z Kernova
− Jiráskova testu školní zralosti.

Pak následoval přesun k interak−
tivní tabuli, kde už je s otevřenou ná−

ručí a širokým úsměvem přivítal Ve−
černíček a milé paní učitelky. Před
„zkoušející komisí“ se budoucí ško−
láci představili a předvedli své pě−
vecké či recitační schopnosti.

 Plněním úkolů z kouzelné tabule si
děti prošlapávaly cestičku do první
třídy. Všechny děti odcházely ze zá−
pisu s úsměvem, i když některé z nich
si jej zopakují ještě v příštím roce.

Vernisáž výstavy
výtvarných prací žáků sedmé třídy

Mgr. Jana Paušová

V naší škole se pravidelně schází
žákovská samospráva. Je tvořena
dvěma zástupci žáků z každé třídy.
Jejím hlavním úkolem je zapojení
žáků do života školy a podpora je−
jich komunikace s vedením školy,
učiteli i spolužáky.

Členové samosprávy přednášejí
návrhy spolužáků k podmínkám
vzdělávání, školnímu prostředí a vzá−
jemnému soužití ve škole. Spo−
lečným projednáváním a snahou
o nalezení vhodného řešení je pod−

porována odpovědnost žáků za
vlastní chování a vzdělávání.

Velkou zkouškou jejich samostat−
nosti, tvořivosti a schopnosti spolu−
pracovat byla březnová vernisáž
prací žáků 7. třídy. Sedmáci zpraco−
vali pod vedením pana ředitele Fran−
tiška Hnila různými technikami téma
domov. Výtvory se jim povedly a žáci
se rozhodli je vystavit v naší školní
galerii.

Žákovská samospráva přichys−
tala na zahájení výstavy slavnostní

vernisáž. Na její realizaci se podí−
lela většina žáků naší školy. Bylo při−
praveno kytarové vystoupení žáků
8. třídy, recitace básní a citáty před−
nesené dětmi z 1. stupně, občerst−
vení děvčat z 9. třídy a vystoupení
Mladé cimbálové muziky.

Během prohlídky obrazů mohli
návštěvníci navštívit kavárničku žáků
6. třídy.

Akce, kterou si z velké části zorga−
nizovaly děti, byla dospělými účast−
níky velmi pozitivně hodnocena.
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Spolky

RSDr. M. Jarský / J. Brázda

ZO ČSCH Šardice

Tak nám po nepravidelné zimě
opět nastává jaro. Toto období je pro
nás chovatele obdobím očekávání
nových přírůstků do našich chovů.
Každý chovatel si sám ve svém
chovu dělá opatření, aby sezona do−
padla co nejlépe. Co je nutné udělat
pro celou naši chovatelskou organi−
zaci, jsme si řekli na výroční člen−
ské schůzi. Této schůze se zúčast−
nila i starostka obce Šardice, paní
Blažena Galiová. Pro příští období
byl potvrzen stávající výbor. Mimo
jiné byla kladně hodnocena spolu−
práce ZOČSCH a OÚ Šardice.
Za úspěch považujeme i to, že se
nám podařilo získat dva mladé nové
členy, a to Dalibora Měchuru a Ště−
pána Dufka. V příštím období se
chceme ještě více zaměřit na spolu−
práci se školáky a mládeží. K to−
muto úkolu zaměříme své pláno−
vané akce.

I když máme občas nějaké potíže
a stále je co zlepšovat, daří se nám
uskutečňovat zájezdy na opravdu
velké výstavy, jako např. v listopadu
2013 do Přerova. Tato nadregionál−
ní výstava Moravy a Slezska má své
nezapomenutelné kouzlo a neod−
myslitelně patří ke koloritu podzimní
výstavnické sezóny. Jsou to vý−
stavy velmi očekávané a oblíbené.
Často poskytují pro chovatele a zví−
řata servis porovnatelný s výstavami
republikového charakteru. Výstavy
jsou proto vyhledávanou příležitostí
ke koupi chovných zvířat.

Na ročníku 2013 bylo v Přerově
vystaveno celkem 953 králíků, 686 ho−

lubů, 626 kusů drůbeže, 40 morčat,
50 ušlechtilých potkanů a 45 voliér
exotického ptactva. V rámci ukáz−
kové expozice mohli návštěvníci
zhlédnout např. kozy, krávu, ovce,
poníka, oslíka. Dále bylo možno vi−
dět celou řadu chovatelských potřeb
a krmiv.

Na této výstavě se stala našemu
chovateli Františku Ištvánkovi i jed−
na kuriozita: ve výstavní kleci si
vybral chovného králíka. Tohoto
králíka řádně zaplatil a dostal potvr−
zení o zaplacení (poukaz k odběru)
pro obsluhu u klecí. Bylo pro něj
velkým překvapením, že králík již
v kleci ani nikde jinde nebyl, a tak si
náš chovatel tohoto králíka nakonec
domů nepřivezl. Celá záležitost se
vyřešila tím, že peníze mu byly vrá−
ceny.

Tohoto zájezdu se zúčastnili i ne−
členové naší organizace. Jistě to
svědčí o tom, že nejen naši chova−
telé, ale i ostatní občané mají cho−
vatelské zájmy. Proto i v příštím
období bude možnost se takových
zájezdů účastnit i pro nečleny naší
organizace.

Králíci
V drobnochovech králíků více než

polovinu ztrát způsobuje kokcidióza.
Dalšími významnými onemocněními,
která způsobují ztráty, jsou komplex
nakažlivé rýmy, enterokolitida, mor
králíků a myxomatóza.

Některá onemocnění léčit mů−
žeme (kokcidióza, rýma, enterokoli−
tida, atd.), ale u jiných onemocnění

(mor, myxomatóza) léky neexistují
a jsme odkázáni pouze na prevenci
(vakcinaci).

Pokud chovem proběhne vlna
moru, jsou ztráty v nevakcinova−
ných chovech opravdu obrovské.
Je třeba si uvědomit, že onemoc−
nění morem nelze léčit. Proti těmto
nemocem zvířata ochrání pouze
pravidelná preventivní vakcinace.
Při vakcinaci je nutné dodržovat vak−
cinační schéma doporučené výrob−
cem.

Preventivní opatření
v chovech králíků

V chovech králíků doporučujeme
provádět následující preventivní
opatření:
Preventivní opatření / Lék
Vakcinace proti moru

Castorex inj.
Vakcinace proti myxomatóze

Pharmavac MXT inj. sicc.
Podávání léků proti kokcidióze

Sulfadimin PG plv. sol.,
Sulfacox T sol.

Castorex inj. – vakcína k prevenci
onemocnění morem králíků v dávce
0,5 ml/ks

Pharmavac MXT inj. sicc. – vak−
cína určená k prevenci onemoc−
nění myxomatózou králíků, aplikace
buď do podkoží, nebo průpichem ucha

Antikokcidika:
Sulfadimidin PG plv. sol. – vo−

dorozpustný prášek, dávkování:
20 g/10 litrů vody − 3 dny toto opaku−
jeme po třídenní přestávce bez léčby
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Sulfacox T sol. – roztok obsahu−
jící sulfadimidin, jehož účinnost je
zesílena trimetoprimem

Dávkování: 25 ml/litr vody − 3 dny
toto opakujeme po dvoudenní pře−
stávce bez léčby

Letošní očkování králíků bude pro−
bíhat jako obvykle a bude včas ozná−
meno rozhlasem.

Castorex – doporučené vakcinační schéma proti moru králíků

Naše jednota měla ještě v tomto
roce trochu omezenou činnost, a to
vzhledem k tomu, že mimo své
hlavní činnosti pomáhala jak orga−
nizačně, tak i finančně při závěreč−
ných pracích na rozsáhlé rekon−
strukci fary.

V měsíci lednu se členové Orla
ze Šardic účastnili turnaje v kužel−
kách v Kobylí a někteří přijali po−
zvání na ples Českého orla, který se
konal ve Vnorovech.

V předvelikonoční době jsme se
pod vedením paní Dany Novotné
věnovali pletení věnečků a košíčků
z papíru a výrobě záložek do knížek
z obalů čajových sáčků.

V květnu jsme putovali za Matkou
Boží Svatohorskou. Trošku nás
zaskočilo počasí – zrána velmi
chladné. Po výstupu na Svatou horu
se vyjasnilo a až do konce poutě
nás provázelo velmi teplé a pří−
jemné počasí. Vlastní pouť byla pro
všechny velkým duchovním zážit−
kem.

Naše jednota také pomáhala při
farní květnové akci, pořádané 24. 5.
– „Noc kostelů“.

V červnu bývá tradičně pořádána
pouť k Panně Marii na Turzovku.
V pěkném společenství svých spo−
lufarníků prožíváme krásné chvíle
u Matky Boží. Hezké počasí nám
umožnilo udělat si křížovou
cestu v přírodě při výstupu
na kopec. Mše svatá byla
sloužena v tamější kapli
a přenášena do venkovního
areálu. Pouť se uskutečnila
v pondělí 17. června. Posled−
ní pátek v červnu – 28. 6.
jsme se spolu s dětmi na far−
ním dvoře rozloučili se škol−
ním rokem 2012/2013.

V srpnu byly pořádány dvě akce.
První byla pouť na sv. Hostýn − tra−
diční Orelská pouť, 25. 8. 2013.
Mše svatá byla sloužena ve venkov−
ním – nově a krásně upraveném
areálu. Po dobu mše svaté bylo
hezké počasí. Po poledni začalo

pršet. Přesto se ale křížová cesta ko−
nala v přírodním areálu, jak bývá zvy−
kem. Poutníkům, ale ani muzikantům
počasí nemohlo nijak tuto krásnou
duchovní pobožnost překazit a tak
jsme všichni (někteří i hodně promo−
čeni) doputovali až k Božímu hrobu.
Zaplať Pán Bůh za tento krásný du−

chovní zážitek.
 Děti se každoročně těší

na poslední srpnový víkend,
kdy je pro ně pořádán dvou−
denní zájezd do Čech s ná−
vštěvou akvaparku. Tento−
krát jsme zajistili pro první
den zájezdu návštěvu akva−
parku v Liberci a druhý
den Jablonné v Podještědí

a návštěvu Starých Hradů.
Vzhledem k tomu, že v tomto ter−

mínu byly v naší obci pořádány ještě
další akce, někteří původně přihlá−
šení se ze zájezdu odhlásili. Proto
jsme tentokrát výletovali v menším
počtu než bývá zvykem. Každo−
ročně děti hodnotí jako nejlepší

Ludmila Špérová

Činnost Orla,
jednoty Šardice v roce 2013

Ramlice v intezivních
chovech

2x ročně, z důvodu
dosažení vyšší hladiny
ochranných protilátek

u potomstva

Od 6 týdnů

Revakcinace

Věk králíka Základní
vakcinace

X

1x za 12
měsíců

Ohrožené
chovy

Za 4 týdny,
pak 1x za
12 měsíců
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kroji. O této akci informoval veřejnost
svým příspěvkem ve čtvrtém čísle
Zpravodaje Obce Šardice.

V listopadu byla zrušena pláno−
vaná akce Recitační soutěž s tím, že
se tato uskuteční v r. 2014.

V adventní době se na faře usku−
tečnila přednáška našeho spoluob−
čana – historika PhDr. Tomáše Je−
řábka na téma „Významné osobnosti
naší obce a farnosti“. Přednáška byla
na vysoké úrovni. Všem, kteří se jí
účastnili, se přednáška moc líbila,
a proto bychom byli rádi, kdyby se
podobná akce s našim spoluobča−
nem Tomášem mohla ještě někdy
uskutečnit.

Rok 2013 byl ukončen prosinco−
vou akcí v kostele Mikulášskou be−
sídkou, se kterou naše děti zavítaly
také do stacionáře Vlaštovka v Ho−
doníně.

V tomto roce se náš vyřezávaný
Betlém umístil po dohodě se zástupci
naší obce na travnaté ploše u křižo−
vatky u prodejny průmyslového zboží
Španěl. Pracovníci obce jej nainsta−
lovali, přizdobili a hezky osvětlili.
Jednota Orla Šardice vedení obce
i pracovníkům obce vyslovuje za
dobrý nápad i vlastní realizaci velké
poděkování.

Závěrem roku 2013 bylo ode−
sláno vyznamenání našemu rodá−
kovi bratru Františkovi Kolaříkovi (je
čestným členem naší jednoty) do
Austrálie. Vyznamenání udělil Český
orel a k přání k jeho životnímu jubi−
leu se připojila i naše jednota.

Na rok 2014 plánuje naše jednota
spoustu zajímavých akcí, na kte−
rých ráda přivítá všechny spoluob−
čany.

O prázdninách navštívila naše
členka Ing. Jarmila Nešporová své
příbuzné v USA v Chicagu – děti
s rodinami Ing. Vladimíra Richtera,
který v padesátých létech emigroval
a celou dobu v zahraničí činnost
našeho Orla podporoval. Rodina
Richterových měla své kořeny
i v naší obci – manželka Ing. Rich−
tera pocházela ze Šardic, byla se−
strou pana Jana Frolce č.p. 20. Při
návštěvě bylo předáno příbuzným
vyznamenání Ing. Vladimíra Richte−
ra, in memoriam, za obětavou práci
v jednotě Šardice a aktivní činnost

v Chicagu.
 8. 9. 2013 jsme pu−

tovali k Matce Boží
Žarošské na naši šar−
dickou pouť.

V říjnu se v náhrad−
ním termínu uskuteč−
nila akce „Historie
stolování – květinové
a jiné dekorace“, kte−
rá byla původně plá−
nována na měsíc du−
ben, a která musela
být z důvodu nemoci
přesunuta. Předná−
šela nám Mgr. Marta
Sedláková, historik
umění z Brna.

28. října se člen
naší orelské jednoty
bratr František Nešpor
účastnil oslav dne
vzniku samostatného
Československa –
95. výročí. Náš spolu−
bratr se oslav účastnil
za Moravu v nově
pořízeném orelském

z tohoto zájezdu návštěvu akvapar−
ku. Letos to nevyhrál akvapark, ale
pohádkový zámek Staré Hrady, kde
nás provázeli skutečné pohádkové
bytosti, víly, čerti, princezny, vodní−
ci, dokonce ani otesánek nechyběl.
Byl zde k vidění i drak, který svým
vzezřením a velikostí naháněl hrůzu
i dospělým. Samozřejmě jsme neo−
pomněli navštívit hrob patronky na−
šich rodin sv. Zdislavu v Jablonném
v Podještědí. Přenocování podle dětí
prý bylo kouzelné – nocovalo se na
staré – zrekonstruované faře v Jí−
travě − na půdě.

Vyznamenání bratru Ing. arch. Vladimíru Richterovi in memoriam Vyznamenání bratru Františku Kolaříkovi

Z pohádkového zámku
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Michaela Procházková / Veronika Válková

Pyžamový bál

Dne 22. 2. 2014 se konal již
5. Pyžamový bál. Tento bál připra−
vili mažoretky Rošťandy a jejich přá−
telé. Ples zahájily mažoretky Mini
Rošťandy se svojí skladbou Deepsi−
de−Never be alone, poté přišly na
řadu mažoretky Rošťandy se svým

čardášem. O další vystoupení se
postarala taneční skupina Wake Up
pod vedením sester Padalíkových.
Závěrem vystoupily Dračice Šar−
dice s kankánem.

Všichni, kteří se na organizaci
letošního pyžamového bálu podí−

leli, by tímto chtěli poděkovat za hoj−
nou účast, skvělou zábavu a také
všem sponzorům, rodičům mažore−
tek a přátelům, za bohatou tom−
bolu.

Těšíme se, že se v dalším roce
opět setkáme.
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František Nešpor

Cesta do rumunského Banátu

Před Vánocemi loňského roku
mne požádal ředitel Oblastní charity
Hodonín, pan Václav Salajka, jestli
bych nepomohl zavézt humanitární
pomoc do rumunského Banátu. Vý−
pravu tvořilo pět osob − já, Václav
Salajka, řidič, zubař MUDr. Alois
Šafránek a zdravotní sestra.

Banát je území v rumunských ho−
rách osídlené českým obyvatelstvem
v roce 1824. Čeští osadníci tam za−
ložili šest vesnic − Svatou Helenu,
Eibentál, Rovensko, Gernik, Bígr
a Šumice. Mezi častá příjmení ro−
din patří Pekovi, Šibalovi, Štikovi
a jiné.

Posláním Čechů bylo zajistit
obranu levého břehu Dunaje osídle−
ním v tehdejší rakousko−uherské mo−
narchii. Břeh tohoto evropského ve−
letoku tvoří srbská hranice. Cesta

českých osadníků trvala do Svaté
Heleny dva týdny. Nám zabrala dva−
náct hodin.

Po příjezdu do Svaté Heleny jsme
se ubytovali v budově Charity. Ob−
jekt se skládá ze zubní ordinace
a podkrovního ubytování pro osm
osob. Nejbližší zubní ordinace je od
vesnice vzdálena 282 kilometrů.
Večer jsme navštívili několik rodin
místních krajanů. Já jsem byl pozván
do rodiny pana Šibala, který je brat−
rancem pana Matěje Šibala, býva−
lého dispečera na dole Dukla v Šar−
dicích. Pan domácí pracoval na
místní šachtě, kde se těžila měď,
která se remorkéry vozila po Dunaji
na další zpracování.

Druhý den jsme přejeli do 120 ki−
lometrů vzdálené vesnice Eiben−
tálu. Zde se zase těžil azbest. Naše

mise však spočívala v předání zdra−
votnického materiálu, pan doktor Ša−
fránek prováděl prohlídku chrupu žá−
kům místní školy. Jak se ukázalo,
zuby měl v pořádku pouze jeden žák
ze čtyřiceti.

Třetí a čtvrtý den pak doktor pro−
váděl ošetření zubů místním školá−
kům i občanům. My jsme se vydali
do vesnic Šumice a Rovensko. Tady
žije už jen populace starší 50 let.
Mladí tyto vesnice už opustili, zbylí
obyvatelé se živí zemědělstvím. Zde
jsme složili materiál i pro další dvě
vesnice, kam jsme se z důvodu zří−
cení skály na příjezdovou cestu ne−
dostali. Následně jsme se vrátili na
Svatou Helenu a po přespání jsme
se ráno vydali na zpáteční cestu přes
Maďarsko a Slovensko domů na
jižní Moravu.

MDŽ 2014
Pro každou ženu znamená dárek

od muže velké potěšení a říká se,
že kytka je tím nejhezčím. Myslím
ale, že dárek vytvořený vlastníma
rukama, může být dárkem ještě cen−
nějším, protože úsilím, které muž na
tvorbu dárku vynaloží, dává ženě
najevo, jak moc mu na ní záleží.

Dárkem představujícím pomysl−
nou květinu a současně skutečnou
vlastní tvorbu, obdarovala mužská
část Ochotníků ze Šardic nejen ženy,
ale i ostatní spoluobčany Šardic
a okolních obcí. 8. 3. 2014 se v sále
U Orla sešlo na 450 diváků, aby
zhlédlo obdivuhodný výkon šardic−
kých ochotníků – mužů.

Zábavný pořad MDŽ byl v tomto
roce již třetím ročníkem a dle slov
obecenstva, byl prozatím tím nejvy−
dařenějším. Milým prvkem tohoto
pořadu je každoroční zapojení dětí
do akce – tentokrát to byly nejmenší
mažoretky, ke kterým se muži ochot−
níci, nemajíce se za co stydět, bez
ostychu přidali… Pánové nám kro−
mě parodií na známé televizní po−

Markéta Vašíčková

řady – Teleshoping, Chcete mě?,
či videoklipu k ústřední melodii filmu
Titanic, představili velmi originálně
a vtipně zpracované vlastní nápady
– scénku Na návštěvě u kadeřníka,

Věštba Obci Šardice, Slovácký mu−
zikál a píseň z muzikálu „Sestra
v akci“.

Přímo nevšedně pojala mužská
část šardických ochotníků píseň
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Rozvíjej se poupátko, neboť nástro−
jem, na který píseň zahráli, byla
prasklá ložiska umístěná mezi ko−
leny hráčů. Věřím, že i kostýmy hu−
debníků (trenýrky a motýlek), potě−
šila nejedno ženské oko v sále. Celá
akce byla protkána vtipným komen−
tářem Jirky Foltýna a příjemným,
v Šardicích již známým, hudebním
doprovodem Pavla Kouřila.

Za všechny, kdo tuto akci zhlédli,
chci závěrem říci prosté – PÁNOVÉ
DĚKUJEM! Těm, kteří neměli tu
možnost – přijďte se příště podívat…
a vlastně: „Pánové, můžem se na
nějaké příště těšit?“ Já věřím, že
ano.

Po zdařilých šardických hodech,
které doprovázely různé novinky
a překvapení, se Slovácký krúžek
Šardičan dal do příprav a nacvičo−
vání krojového plesu. Jak je u nás
zvykem, každý rok se střídá nacvi−
čování české nebo moravské be−
sedy. Pro letošní rok přišla na řadu
beseda moravská.

Moravskou besedou se nejen šar−
dická chasa v parádních a obyčej−
ných krojích, ale i přespolní ze Žele−

tic, Skoronic, Svatobořic–Mistřína,
Dolních Bojanovic, Vnorov a Ratíš−
kovic, mohli předvést plnému sálu
hostů v sobotu 18. ledna 2014.
Doprovázela je dechová hudba Ho−
vorané, která hrála k tanci a po−
slechu po celý večer až do ranních
hodin.

Jistě to byla po dlouhé době vy−
dařená zábava − muzika musela
na žádost krojovaných i ostatních
hostů o hodinu prodlužovat.

Aby toho nebylo málo, členové
krúžku se vydali na oplátku do jiných
vesnic. Oproti loňským osmi krojo−
vým plesům toho však letos stihli
mnohem méně − pouze tři plesy. Bylo
to dáno tím, že se většina krojových
plesů konala ve stejný den, tudíž
nebylo možné stihnout a odtančit mo−
ravskou, popřípadě českou besedu,
na dvou plesech za jediný večer.

Letos bylo období zábav dlouhé,
což bylo možno poznat i na množství

Ing. Přemysl Nedůchal

Od zábavy po fašaňk
aneb Žít a pak být pochován
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plesů konaných u nás a v okolí.
Všechna zábava ale jednou končí
a není tomu jinak ani v Šardicích.

O prvním březnovém víkendu se
konala fašaňková obchůzka a po−
chování basy. V sobotu 1. března
krojoví chlapci s cimbálovou muzi−
kou Denica procházeli za účasti
masek naší obcí s písničkami a tan−
cem podšable a připomínali tak ob−
čanům, že se blíží období půstu a že
by se už neměly konat žádné zá−
bavy.

Celý fašaňkový víkend byl ukon−
čen již tradičním pochováním basy

v neděli odpoledne, kdy se s nacvi−
čeným pásmem ukázala dechová
hudba Mladá muzika Šardice, vy−
stoupily děti z mateřské školky a žáci
základní školy za doprovodu Mladé
cimbálové muziky. Pro děti byla při−
pravena kočka a kocúr v pytli a hry
o ceny. Závěrem odpoledne byla
pochována basa, kterou žádal „pá−
ter“ Toník v doprovodu svých ove−
ček o vyslyšení proseb, požehnání,
nářků a zbavení hříchů, které se v prů−
běhu roku 2013 udály v naší obci.

Dovolte mi, abych poděkoval
všem členům Folklorního sdružení

Šardičan za práci, kterou v roce 2013
a při přípravě krojového plesu a fa−
šaňku 2014 vynaložili. Dále cimbá−
lové muzice Denica a Mladé cimbá−
lové muzice, která doprovázela akce
FoS Šardičan při jejich vystoupení
a obchůzce, všem dětem, žákům
a jejich učitelům − paní Lence Cáp−
kové, Janě Veselkové a Lence Zoub−
kové − za nacvičení krásných vystou−
pení a panu Romanu Kohoutkovi
a žákům ZUŠ za zpříjemnění fašaň−
kového nedělního odpoledne a za
přehlídku toho nejlepšího z jejich re−
pertoáru.
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Pavel Foltýn

Muzejní list – Muzejník
Muzejník je připravovaný naučně

zábavný občasník vlastivědného
spolku, popularizující expozici, bada−
telství, archeologii, etnografii, este−
tiku – tvorbu, hudbu, humor, zdravý
životní styl, ekologii a turistiku. Jako
průvodce expozicí je plánován také
v cizojazyčných mutacích. Spolu
s kvízem pro děti a meteorologickým
listem (viz foto) je pojat retro−gra−
ficky a neměl by být odepřen žád−
nému návštěvníku s hlubším zájmem
o historii obce a náplň výstavních
prostor. Bude obsahovat také popis
kroje, povídku v nářečí, mapku (pro
pěší a cyklisty) a dobově pojaté re−
klamy, které případným zájemcům
pomohu zpracovat dle secesních pís−
men a vzorníku ornamentů. O smyslu
muzea, činnosti vlastivědné, nad−
cházejících akcích se dozvíte
nejen v Muzejníku, ale i na interne−
tových stránkách vlastivědného
spolku www.rezidence.blog.cz. Tu−
díž jen stručně. Muzeum je faktickým
mostem k naší minulosti, kde odchá−
zející generace může sentimentálně
zavzpomínat a v mnohém tu přichá−
zející poučit. Místem příběhů, zá−

žitků a seriózních informací. Minulost
nejen zachováváme, ale hlavně uka−
zujeme, což je úkol chvályhodný,
prospěšný a potřebný.

Pozvánka na přednášku
V pátek 25. 4. 2014 od 18.30 hod.

se uskuteční v rezidenci přednáška

Pavla Foltýna − „CESTA KRÁLE
JIŘÍHO“ (2. část − dokončení pod−
zimní přednášky) a přednáška
„Energie krajiny a Země“ hostů
ze spolku „Putující“.

Všechny se zájmem o historii
a krajinu zve pořádající vlastivědná
komise.

Kukátko do historie

Jindra a Ludva Měchurovi (na
první fotce s maminkou) poznali
svého otce Petra (foto 2) jen krátce
před první světovou válkou, ze
které se nevrátil. Poslal několik
lístků z fronty (foto 3). Petr byl krej−
čím a výborným muzikantem. Ře−
meslo i muzicírování na housle
a cimbálek podědil po svém otci. Do
rodné chaloupky (foto 4) se Ludva
zatoužil podívat asi v roce 1982. Při−
jel z Jindřichova Hradce a přišel
s panem Jankůjem. Poslouchali
jsme jeho vyprávění ve světnici cha−
loupky, spolu s mým dědečkem a ot−
cem. Vyprávění bylo velmi poutavé
a emotivní. Vdova po Petrovi se na−
učila řemeslo svého muže a po od−

chodu dětí trávila čas hraním na fou−
kací harmoniku, osamocena na
schodku chaloupky. Poradil jí to
čejčský doktor na zahnání smutku.
Písničky to byly tesklivé, připomína−
jící jejího muže. Ke stáru Petrášku
(jak se jí v Šardicích říkalo) doopat−
roval v Tasovicích syn Jindřich
s manželkou. Jejím přáním bylo, aby
lístky z války od Petra zůstaly uscho−
vány na trámu v kuchyni v jeho
rodné chaloupce v Šardicích. Podo−
benku Petra Měchury na pomníku
padlých v první světové válce u fary
ale nenajdete.

Příběh jsem vyprávěl v cha−
loupce panu Zemkovi při dalším
z mnoha setkání, při kterém se poví−

dání mísilo s historií, etnografií, sym−
bolikou a filozofií. Petráška mu šila
první lepší šaty a oblek, když šel na
kyjovské gymnázium. Pan Zemek
věděl o Petrově sestře Anděle. Jak
pan Zemek vypravoval, dělal jsem
si poznámky, k nimž jsem se vrátil
bohužel až po jeho smrti. Petrova
sestra Anděla Beránková, roz. Mě−
churová, publikovala povídky Šar−
dická chasa, které jsem dohledal.
Napsal jsem o nich vnučkám Petráš−
ky, díky nimž jsem získal cenné in−
formace a fotografie. Povídky a pod−
klady k připravované publikaci jsem
poskytl ke zpracování národopisné
malířce a sběratelce, paní Olze
Vlasákové, která k nim přidala své

Pavel Foltýn

Nenápadná chalúpka
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kresby a následně část povídek pu−
blikovala v šesti číslech časopisu
Malovaný kraj (ročník 2005). Nyní
soubor povídek kompletuji s fotogra−
fiemi pro grafické zpracování s cílem
vytvořit publikaci povídek doplněnou
o dobové fotografie. Všechny po−
vídky přepisuje do digitální podoby
paní učitelka Eva Lysoňková, které
pomáhají žáci osmých a devátých

tříd ZŠ T. G. Masaryka Šardice. Se−
sbírané podklady vystavím v rezi−
denci k příležitosti folklorního festi−
valu, kdy proběhne také neformální
setkání potomků a rodiny autorky.
Jan a Anděla Beránkovi (zásnubní
foto 5) obdarovali mnoho velkých
zavedených i vznikajících oblast−
ních muzeí sbírkami výšivek, krojů
i pravěkých nálezů. Pracuji na do−

hledání těchto archeologických ná−
lezů ze Šardic a aspoň části krojů
šitých v Šardicích či jiných místech
této oblasti. Jan Beránek usiloval
o zachování původních krojů a na
toto téma také publikoval. Výsledky
tohoto bádání budu uvádět na inter−
netových stránkách www.reziden−
ce.blog.cz, kde je prostor i na více
dobových fotografií k tématu.

Anděla Beránková−Měchurová
7. 1. 1876 − 4. 12. 1962

V chudobné chaloupce krajčířa
a muzikanta bohaté na děti, stojící
dodnes v uličce pod Drahama v Šar−
dicích, se manželům Josefu a Kate−
řině Měchurovým narodila dcera

Pavel Foltýn

světnice. Ve světnici a kuchyni
u krajčířa Měchury mezi výšivkami
a kroji žili čtyři dospělí a osm dětí.
Z Anděly tu vyrostla pěvecky na−
daná pohledná dívka s bohatým

Anděla. V rodině se hodně zpívalo,
muzicírovalo. Látka se stříhala v ku−
chyni na desce položené na posteli,
kde se také jedlo. Vařilo se na ote−
vřeném ohništi, teplo se šířilo i do

1

2

3

4
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copem, kterou zde při svých pou−
tích Moravou a Slovenskem našel
pozdější manžel, národopisný sbě−
ratel Jan Antonín Beránek z Prahy.
Žili spolu střídavě v Praze (foto 6
s manželem, první dcerou a tchý−
ní) a ve vilce zvané Samorostlá
v Luhačovicích (foto 7), kde Jan
Beránek zřídil malé národopisné
muzeum pro své sbírky. Anděla zde
koupila také malou chaloupku č. 206
připomínající její rodný dům a vyzdo−
bila ji kolem oken slováckým orna−
mentem. Zde psala povídky a bás−
ně. Také tu dožila.

Životní nadhled a zkušenosti
získala při cestování s manželem
nejen po Čechách, Moravě a Slo−
vensku, ale také Srbsku, Bosně

a Slovinsku. Znala se s Renatou
Tyršovou, Ignátem Hermannem,
Karlem Václavem Raisem nebo
Adolfem Hejdukem, s nímž si dopi−
sovala.

Když její tři dcery odrostly, začala
psát prostým způsobem a dialektem,
jemuž doma navykla, povídky Šar−
dická chasa, kde se ve vzpomínkách
vracela do svého dětství, veselého
i smutného. Nářečí má ve své pros−
totě velkou sdělovací sílu, která
ke konci povídek graduje, jako by
chtěla odvalit kámen řady nesprave−
dlností, které si po válce uvědomo−
vala. Zřejmě z toho důvodu v po−
vídce pozměnila příjmení Měchurová
za Pechurová a skryla se pod pseu−
donym Babuša.

5 6

7

Historky

Vraťa F. přišel do domu na Kopci
provést zabijačku. Po příchodu viděl
tři pomocníky, kteří ve dvou kotlích
ohřívali vodu na paření. Z toho usou−
dil, že prase bude velké. Když ale
pak ve chlévě našel asi 80kilového
pašíka po kolena v moči, měl po ná−
ladě. Snažil se prase uvázat, ale to
létalo po chlévě, takže nebylo divu,
že Vraťa byl znečištěn více než
vepřík. Asi nedostatečně uvázané
prase vyběhlo a běhalo po dvorku,
a tak dalo dost práce, než jej chytili.
Než se dal do další práce, musel se
jít umýt a převléct do čistého.

Když mu pak hospodyňka řekla,
aby udělal pět tlačenek, že je mají

moc rádi, přemýšlel, jak to udělá.
Zvláště když viděl, že všichni tahají
ty nejlepší kousky masa a pojídají je.
Nakonec musel prase více ořezat
a do kotle dát další maso a teprve
pak se mu podařilo udělat tři tlačen−
ky. Zabijačku však už dodělával
sám, protože „pomocníci“ nezvládli
příliv alkoholu a postupně odcházeli
domů.

Ne v každé rodině si mohli poří−
dit, vykrmit a zabít prase. To se
jednou domlouvali otec se synem Ju−
rou, že půjdou na proutí, z něj uple−
tou koše, ty pak prodají a za utržené
peníze si koupí prasátko. Jura už vi−

děl zabijačku a říkal tátovi: „Tato, já
to budu jest aj bez chleba.“ Na to
dostal facku se slovy: „Žádný bez
chleba, ukrojíš si k tomu pořádný
krajíc!“ To vše v době, kdy ještě ani
prase neměli.

Když si ale po delší době přece
jen prasátko pořídili a vykrmili, při−
šel čas zabijačky. Během ní přišel
jako tehdy na všechny zabijačky zvě−
rolékař Kejla zkontrolovat, zda bylo
prase zdravé, což chtěl potvrdit ra−
zítkem na masu. Ukázalo se, že při−
šel pozdě, protože prase už bylo roz−
šalované a téměř všechny dobroty
pojezeny, takže jak to zkontrolo−
vat?

Antonín Zahnaš

Příběhy šardických občanů
Domácí zabijačky
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Bezmocný Kejla rozčíleně řekl:
„Ná tož Domine, řekni, kde mám včil
to razítko dát, když je prase téměř
sežrané? Na ty vaše čuně?“ Ale ti
s umaštěnýma čuňama se jen spo−
kojeně usmívali a na problému s ra−
zítkem jim vůbec nezáleželo.

U stejného hospodáře se také
jednou stalo, že „kotelník“ neuhlí−
dal to, co měl, když mu do vřící vody
v kotli vlétla slepice.

Zjistil to až řezník, když kontro−
loval, zda je maso už uvařené.
Dalo pak moc práce, než se slepici

(a hlavně její peří) z vařící vody po−
dařilo vylovit.

Byl jsem svědkem, že při jedné
zabijačce velmi špatně hořelo pod
kotlem. Až po skončení se zjistilo, že
příčinou byla uhynulá slepice v ko−
lenu kouřovodu.

Blažena Galiová

Na základě četných dotazů
ohledně užívání cyklostezky Šar−
dice – Hovorany  přikládáme vý−
tah ze zákona o pozemních ko−
munikacích.

Vybraná ustanovení zákona
č. 361/2000 Sb. o provozu na po−
zemních komunikacích a o změnách
některých zákonů (zákon o silničním
provozu), týkající se pohybu cyk−
listů a in−line bruslařů na cyklostez−
kách.

Jízda na jízdním kole
§ 57

(1) Je−li zřízen jízdní pruh pro cyk−
listy, stezka pro cyklisty nebo je−li na
křižovatce s řízeným provozem zří−
zen pruh pro cyklisty a vymezený
prostor pro cyklisty, je cyklista povi−
nen jich užít.

(2) Na vozovce se na jízdním kole
jezdí při pravém okraji vozovky; nej−
sou−li tím ohrožováni ani omezováni
chodci, smí se jet po pravé krajnici.
Jízdním kolem se z hlediska pro−
vozu na pozemních komunikacích
rozumí i koloběžka.

(3) Cyklisté smějí jet jen jednot−
livě za sebou.

(4) Pohybují−li se pomalu nebo
stojí−li vozidla za sebou při pravém
okraji vozovky, může cyklista jedoucí
stejným směrem tato vozidla před−
jíždět nebo objíždět z pravé strany
po pravém okraji vozovky nebo kraj−
nici, pokud je vpravo od vozidel do−
statek místa; přitom je povinen dbát
zvýšené opatrnosti.

(5) Je−li zřízena stezka pro chodce
a cyklisty označená dopravní znač−
kou „Stezka pro chodce a cyklisty“,
nesmí cyklista ohrozit chodce jdoucí
po stezce.

(6) Je−li zřízena stezka pro chodce
a cyklisty označená dopravní znač−
kou „Stezka pro chodce a cyklisty“,
na které je oddělen pruh pro chodce

a pruh pro cyklisty, je cyklista povi−
nen užít pouze pruh vyznačený pro
cyklisty. Pruh vyznačený pro chodce
může cyklista užít pouze při objíždě−
ní, předjíždění, otáčení, odbočování
a vjíždění na stezku pro chodce
a cyklisty; přitom nesmí ohrozit chod−
ce jdoucí v pruhu vyznačeném pro
chodce.

(7) Jízdní pruh pro cyklisty nebo
stezku pro cyklisty může užít i osoba
pohybující se na lyžích nebo koleč−
kových bruslích nebo obdobném
sportovním vybavení. Přitom je tato
osoba povinna řídit se pravidly
podle odstavců 3, 5 a 6 a světelný−
mi signály podle § 73.

(8) Před vjezdem na přejezd pro
cyklisty se cyklista musí přesvědčit,
zda−li může vozovku přejet, aniž by
ohrozil sebe i ostatní účastníky pro−
vozu na pozemních komunikacích,
cyklista smí přejíždět vozovku, jen
pokud s ohledem na vzdálenost
a rychlost jízdy přijíždějících vozidel
nedonutí jejich řidiče ke změně
směru nebo rychlosti jízdy. Na pře−
jezdu pro cyklisty se jezdí vpravo.

Je pravda, že obec plánuje zú−
žit kostkovou silnici od kostela

směrem  na bývalé doly a vybu−
dovat zde nový chodník s pruhem
pro cyklisty?

Obec zadala zpracování  PD na
opravu pravostranného chodníku
v části obce Dědina. Dle vzorového
příčného řezu, který je možno shléd−
nout na webu obce,  bude zúžena
celková šíře původní šířky vozovky
z 8 metrů na 7 metrů z důvodu
vybudování pásu pro cyklisty.
Opravený chodník bude mít šířku
1,5  metru a od pásu pro cyklisty
v šíři 1 m bude oddělen bezpečnost−
ním pruhem o šířce 0,5 m. V sou−
časné době probíhá vyřizování žá−
dosti stavebního povolení.

Proč bude obec přemísťovat
sochu sv. Jana Nepomuckého,
která je umístěna ve výklenkové
kapli domu č.p. 95?

Ve výklenkové kapli bylo potřeba
provést opravu dveří. Protože ale
nebylo možné se s majitelkou domu
dohodnout, Zastupitelstvo obce Šar−
dice na základě podnětu pracov−
níků památkového ústavu rozhodlo
o stavbě nové kapličky u cyklo−
stezky a o přemístění sochy sv. Jana
Nepomuckého.

Ptáte se − odpovídáme

Dotazy a připomínky občanů

Úvěry na bydlení
 Snížení splátek stávajících úvěrů a půjček
 Koupě RD nebo bytu  Modernizace RD

nebo bytu  Výstavba RD nebo bytu  Vypořádání
po rozvodu nebo po dědictví

Všechny nabídky jsou připravovány
na míru pro Vás a ZDARMA!

Igor Kahánek, tel.: 608 776 618
www.uver−na−bydleni.cz



Š a r d i c e strana 31

Dění v obci ve fotografii

Práce při úpravě bývalého
sběrného místa u cyklostezky

Nově upravený vjezd
na cyklostezku do Hovoran

Prostory nové knihovny
v přízemí staré školy

Sběrný dvůr odpadů −
zahájení provozu

Stěhování knihovny
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Šardický fašaňk

Koncert ZUŠ v Rezidenci

Oprava zatékající terasy MŠ

Oprava fasády MŠ
Zdravotní řez

kaštanu u kapličky

Opravená fasáda školy −
 foceno ze strany MŠ

Obecní traktůrek

Akce  Svazu zdravotně
postižených v hale U Orla


